
Форма протокола общественных слушаний 

1. Наименование местного исполнительного органа административно- территориальной единицы (областей, городов
республиканского значения, столицы), на территории которого осуществляется деятельность, или на территорию которого будет 
оказано влияние: Управление природных ресурсов и регулирования природопользования Алматинской области 

2. Предмет общественных слушаний: Раздел «Охрана окружающей среды» для ТОО «Line Brew Bottlers»

(полное, точное наименование рассматриваемых проектных материалов) 

3. Наименование уполномоченного органа в области охраны окружающей среды или местного исполнительного органа
области, городов республиканского значения, столицы, в адрес которого направлены материалы, выносимые на общественные 
слушания. 

РГП на ПХВ «Информационно-аналитический центр охраны окружающей среды» при МЭГПР РК 

4. Местонахождение намечаемой деятельности: Алматинская область, Карасайский район, аульный округ

Жандосовский, село Кайрат, трасса Алматы Ушконыр, земельный участок 218

(полный, точный адрес, географические координаты территории участка намечаемой деятельности) 

5. Наименование всех административно-территориальных единиц, затронутых возможным воздействием намечаемой
деятельности:   Алматинская область, Карасайский район, аульный округ Жандосовский, село Кайрат, трасса 
Алматы Ушконыр, земельный участок 218 

(перечень административно–территориальных единиц, на территорию которых может быть оказано воздействие в 
результате осуществления намечаемой деятельности и на территории которых будут проведены общественные слушания) 

6. Реквизиты и контактные данные инициатора намечаемой деятельности: ТОВАРИЩЕСТВО С ОГРАНИЧЕННОЙ 
ОТВЕТСТВЕННОСТЬЮ "LINE BREW BOTTLERS", БИН: 061240001454, 8-705-280-33-38, LINEBREWBOTTLERS@MAIL.RU, 

(в том числе точное название, ведомственная подчиненность, юридический и фактический адрес, БИН, ИИН, телефоны, 
факсы, электронные почты, сайты и другую информацию) 

7. Реквизиты и контактные данные составителей отчетов о возможных воздействиях, или внешних привлеченных
экспертов по подготовке отчетов по стратегической экологической оценке, или разработчиков документации объектов 
государственной экологической экспертизы.  

(в том числе точное название, ведомственная подчиненность, юридический и фактический адрес, БИН, ИИН, телефоны, 
факсы, электронные почты, сайты и другую информацию) Разработчик Раздела «Охрана окружающей среды» ТОО «Ecology 
Food» г. Алматы Сатпаева, 88а/1, тел: 87714582775 

8. Дата, время, место проведения общественных слушаний (дата(-ы) и время открытого собрания общественных слушаний):
Алматинская область, Карасайский район, Жандосовский с.о., с. Кайрат, трасса Алматы Ушконыр, земельный участок 218., 
14/10/2022 11:00    
Ссылка на онлайн подключение:  

https://us05web.zoom.us/j/3987666527?pwd=UUx1QlpzVEhLcXdublVQbVludFNBQT09 

(дата, время начала регистрации участников, время начала общественных слушаний, полный и точный адрес места 
проведения слушаний. В случае продления общественных слушаний указываются все даты) 

9. Копия письма-запроса от инициатора намечаемой деятельности и копия письма-ответа местных исполнительных
органов административно-территориальных единиц (областей, городов республиканского значения, столицы), о согласовании 
условий проведения общественных слушаний прилагается к настоящему протоколу общественных слушаний (приложение № 1) 

10. Регистрационный лист участников общественных слушаний прилагается к настоящему протоколу общественных
слушаний (приложение № 2). 

11. Информация о проведении общественных слушаний распространена на государственном и русском языках следующими
способами: 

1) на Едином экологическом портале https://ecoportal.kz/;

2) на официальном интернет-ресурсе местного исполнительного органа (областей, городов республиканского значения,
столицы) или официальном интернет-ресурсе государственного органа-разработчика 

Управление природных ресурсов и регулирования природопользования Алматинской области 14.10.2022 г.; 

(наименование и ссылки на официальные интернет–ресурсы и даты публикации) 

mailto:LINEBREWBOTTLERS@MAIL.RU
https://us05web.zoom.us/j/3987666527?pwd=UUx1QlpzVEhLcXdublVQbVludFNBQT09




Приложение 3.1.
к Правилам проведения 
общественных слушаний 

Форма письма-запроса от инициатора общественных слушаний на проведение общественных
слушаний в местные исполнительные органы административно-территориальных единиц (района,

города)

исходящий номер: 22142219001, Дата: 22/08/2022

(регистрационные данные письма, исходящий номер, дата)

Информируем Вас о: Осуществление государственной экологической экспертизы

(наименование в соответствии с пунктом 12 настоящих Правил)

Будет осуществляться на следующей территории: (расса Алматы Ушконыр, земельный участок 218)

(территория воздействия, географические координаты участка)

Предоставляем перечень административно-территориальных единиц, на территорию которых может быть оказано воздействие,
и на территории которых будут проведены общественные слушания: Природные условия Алматинской области включают 5
климатических зон – от пустынь до вечных снегов. Климат резко континентальный, средняя температура января в равнинной
части - 15 °С, в предгорьях – 6-8 °С; июля – +16 °С и +24+25 °С соответственно. Годовое количество осадков на равнинах – до
300 мм, в предгорьях и горах – от 500-700 до 1000 мм в год. Алматинская область расположена между хребтами Северного
Тянь-Шаня на юге, озеро Балхаш – на северо-западе и река Или – на северо-востоке; на востоке граничит с КНР. Всю северную
половину занимает слабонаклонённая к северу равнина южного Семиречья, или Прибалхашья (высота 300-500 м), пересечённая
сухими руслами - баканасами, с массивами грядовых и сыпучих песков (Сары-Ишикотрау, Таукум). Южная часть занята
хребтами высотой до 5000 м: Кетмень, Заилийский Алатау и северными отрогами Кунгей-Алатау. С севера хребты окаймлены
предгорьями и неширокими предгорными равнинами. Вся южная часть – район высокой сейсмичности. Для северной,
равнинной части характерна резкая континентальность климата, относительно холодная зима (января -9°С, -10°С), жаркое лето
(июль около 24°С). Осадков выпадает всего 110 мм в год. В предгорной полосе климат мягче, осадков до 500-600 мм. В горах
ярко выражена вертикальная поясность; количество осадков достигает 700-1000 мм в год. Вегетационный период в предгорьях
и на равнине 205-225 дней. Север и северо-запад почти лишены поверхностного стока; единственная река здесь - Или,
образующая сильно развитую заболоченную дельту и впадающая в западную часть озера Балхаш. В южной, предгорной части
речная сеть сравнительно густа; большинство рек (Курты, Каскелен, Талгар, Иссык, Тургень, Чилик, Чарын и др.) берёт начало в
горах и обычно не доходит до реки Или; реки теряются в песках или разбираются на орошение. В горах много мелких пресных
озёр (Большое Алматинское и др.) и минеральных источников (Алма-Арасан и др.).
Предмет общественных слушаний: Раздел «Охрана окружающей среды»

(тема, название общественных слушаний, предмет общественных слушаний в обязательном случае должен содержать
точное наименование, место осуществления, срок намечаемой деятельности и наименование инициатора намечаемой
деятельности

Просим согласовать нижеуказанные условия проведения общественных слушаний: Алматинская область, Карасайский район,
Жандосовский с.о., с. Кайрат, трасса Алматы Ушконыр, земельный участок 218., 14/10/2022 11:00

(место, дата и время начала проведения общественных слушаний)

Место проведения общественных слушаний в населенном (-ых) пункте (-ах) обосновано их ближайшим расположением к
территории намечаемой деятельности ( км).

Объявление о проведении общественных слушаний на казахском и русском языках будет распространено следующими
способами: 
"Naqty"; телеканал "Жетису"

(наменование газеты, теле- и радиоканала, где будет размещено объявление)

Акимат Карасайского района

(расположение мест, специально предназначенных для размещения печатных объявлений (доски объявлений)

 Просим также подтвердить наличие технической возможности организации видеоконференцсвязи в ходе проведения
общественных слушаний.
 В соответствии с Экологическим кодексом Республики Казахстан и Правилами проведения общественных слушаний,
общественные слушания проводятся под председательством представителя местного исполнительного органа соответствующей

Приложение № 1

Елена
Машинописный текст



административно-территориальной единицы (района, города). Местный исполнительный орган обеспечивает видео- и
аудиозапись открытого собрания общественных слушаний. Электронный носитель с видео- и аудиозаписью всего хода
открытого собрания общественных слушаний с начала регистрации до закрытия общественных слушаний и подведением итогов
слушаний, подлежит приобщению (публикации) к протоколу общественных слушаний.
 В соответствии с требованиями законодательства просим обеспечить регистрацию участников общественных слушаний и
видео- и аудиозапись общественных слушаний.»
ТОВАРИЩЕСТВО С ОГРАНИЧЕННОЙ ОТВЕТСТВЕННОСТЬЮ "LINE BREW BOTTLERS" (БИН: 061240001454), 8-705-280-33-
38, LINEBREWBOTTLERS@MAIL.RU,

(фамилия, имя и отчество (при наличии), должность, наименование организации представителем которой является, подпись,
контактные данные инициатора общественных слушаний).



Приложение 3.2.
к Правилам проведения 
общественных слушаний 

Форма письма-ответа инициатору общественных слушаний от местных исполнительных органов
административно-территориальных единиц (района, города) на проведение общественных

слушаний

исходящий номер: 22142219001, Дата: 25/08/2022

(регистрационные данные письма, исходящий номер, дата)

  «В ответ на Ваше письмо (исх. №22142219001, от 22/08/2022 (дата)) о согласовании предлагаемых Вами условий
проведения общественных слушаний, сообщаем следующее:

  «Согласовываем проведение общественных слушаний по предмету Раздел «Охрана окружающей среды» , в предлагаемую
Вами 14/10/2022 11:00, Алматинская область, Карасайский район, Жандосовский с.о., с. Кайрат, трасса Алматы Ушконыр,
земельный участок 218.(дату, место, время начала проведения общественных слушаний)»

(к причинам несогласования относятся: несоответствие места предлагаемых общественных слушаний и перечня
административно-территориальных единиц, на территорию которых может быть оказано воздействие в результате
осуществления намечаемой деятельности, и на территории которых будут проведены общественные слушания; неудобные
для населения дата, время и место проведения общественных слушаний).

  «Подтверждаем наличие технической возможности организации видеоконференцсвязи в ходе проведения общественных
слушаний».

   «В соответствии с требованиями Экологического кодекса Республики Казахстан и Правил проведения общественных
слушаний будет обеспечено в том числе: председательствование общественных слушаний, регистрация участников
общественных слушаний, видео- и аудиозапись открытого собрания общественных слушаний для приобщения (публикации) к
протоколу общественных слушаний.»
ТОВАРИЩЕСТВО С ОГРАНИЧЕННОЙ ОТВЕТСТВЕННОСТЬЮ "LINE BREW BOTTLERS" (БИН: 061240001454), 8-705-280-33-
38, LINEBREWBOTTLERS@MAIL.RU,

(фамилия, имя и отчество (при наличии), должность, наименование организации представителем которой является, подпись,
контактные данные инициатора общественных слушаний).



Приложение № 2
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 1 ҚЫРКҮЙЕК – БІЛІМ  КҮНІ 

 МЕРЕКЕ 

Ауданда  алғашқы  қоңырау  соғылды

Қарасай ауданының әкімі Жасұлан Есте-
нов Қаскелеңдегі Белинский орта мектебінің 
күрделі жөндеуін сынға алды. Оның айтуын-
ша, дәл осы мектептің директоры мердігер 
мекемемен құрылыс мәселесін шешуі тиіс 
болған. Ал аудан әкімі бұл дұрыс еместігін 
түсіндіріп, «ұстаздар бала тәрбиесі мен оларды 
оқытумен, ал құрылысшылар құрылыспен ай-
наласуы тиіс» деп ойын білдірді. Бұл жайында 
аудан басшысы Жасұлан Тоққожаұлы осыдан 
бір апта бұрын өзі қатысқан «Білімді ұлт: 
терең білім, еңбекқорлық және отаншылдық 
қасиет» атты аудан ұстаздарының тамыз 
кеңесінде айтты. 

Аудандық Мәдениет үйінде Қазақстан Республикасы 
Конституциясының күні аудан әкімі Жасұлан Естеновтың 
қатысуымен  салтанатты түрде аталып өтті.  

      ТАМЫЗ КЕҢЕСІ     

Білім  бөліміне  тікелей 
байланысты  сұрақтар  шешілмей  жатыр

Ж иналғандар ең алдымен
«Азат елдің Ата заңы» 

деп аталатын театрландырылған 
көріністі тамашалады. Мұнан 
кейін аудан басшысы сөйлеп, 
осынау ұлық мерекенің мән-
маңызына жан-жақты тоқталды.  
Сонымен қатар ол өз сөзінде 
биылғы жылы өткізілген рефе-
рендум еліміз үшін басты қадам 
болғанын атап айтып, халық өз 
таңдауын жасаған Ата заңымыз 
одан әрі берік, қорғаны болаты-
нын білдіретін жеткізді. 

К е л е с і  к е з е к т е  Ж а с ұ л а н 

Тоққожаұлы ауданның өркендеуі 
ж о л ы н д а  а т қ а р ы п  о т ы р ғ а н 
белсенді қызметі үшін өз аты-
нан бірқатар аудан азаматта-
рын Құрмет грамоталармен, 
Алғыс хаттарпен марапаттап, 
ізгі тілегін білдірді. Конституция 
күні мерекесіне арналған салта-
натты шара әрі қарай аудандық 
Мәдениет үйінің дайындаған 
к о н ц е р т т і к  б а ғ д а р л а м а ғ а 
жалғасты. Шараның соңы «Ата-
мекен» атты  рухты әуенмен 
түйінделді.

Бұрым ОРЫНБАСАР. 

А лқалы жиын аудандық Мәдениет үйінде
ө т т і .  А у д а н  ә к і м і  Ж а с ұ л а н  Е с т е н о в 

к е ң е с т і ң  а л д ы н д а  ғ и м а р а т т ы ң  ф о й е с і н д е 
ұйымдастырылған аудан мектептерінің көрмесін 
көріп, бағасын берді. 

Ұстаздардың тамыз кеңесін аудан әкімінің 
орынбасары Айжан Нұрділдәқызы ашып, 
жүргіз іп  отырды.  Бұл жиынға қала,  округ 
әкімдері, бөлім басшылары, мектеп директорла-
ры, балабақша меңгерушілері, педагогтер және 
ардагер ұстаздар қатысты.

Жиын барысында алдымен білім бөлімінің 
басшысы Әсем Жандыбаева тамыз кеңесінің 
тақырыбы аясында білім жүйесінде атқарылып 
жатқан жұмыстарды айтып, статистикалық 
мәліметтерді, жеткен жетістіктер мен осы са-
лада жасыра алмайтын кемшіліктерді сөз етіп, 
баяндама оқыды. Оның ықшамдалған нұсқасы 
төмендегідей:

Қарасай ауданы бойынша 2021-2022 оқу жы-
лында 58 жалпы білім беретін мектеп, оның 
ішінде 5 жекеменшік, 1 облыстық Дарынды 
балаларға арналған үш тілде оқытатын арнаулы 
гимназиясы, 52 ауданға қарасты жалпы білім 
беретін мектеп жұмыс істейді. Сонымен бірге 
10 мемлекеттік, 158 жекеменшік балабақша, 
2 музыка мектебі балаларға қызмет көрсетуде.

2021-2022 оқу жылының 1 қыркүйегінде ау-
дан мектептеріне 72623 оқушы қабылданып, 
оқу  жылын 73338  оқушы аяқтады.  Өткен 
оқу жылымен салыстырғанда оқушы саны 
6092 балаға артты. Демографиялық өсу мен 
ауданымызға  қоныс аударушылардың көп 
болуының арқасында мектеп жасындағы ба-
лалар саны жылдан жылға қарқынды өсуде. 
Әрине, бұл қуантарлық жағдай болғанымен, 
ауданымызда оқушы орнының тапшылығы ба-
сым болып, былтырғы оқу жылында 12 мектеп 
үш ауысымда білім беруге мәжбүр болды. Үш 
ауысымды оқытуды жою мақсатында Толстой, 
Алмалыбақ, Байтұрсынұлы атындағы мек-

тептерге  600 орындық жапсаржайдың және 
Үштерек,  Жармұхамбет  ауылдарына жаңа 
мектептің құрылыстары жүргізілуде.

. . .  Б і л і м  с а л а с ы н д а ғ ы  м е к е м е л е р  м е н 
қызметкерлердің жұмыс нәтижесі ол сапалы 
білім десек, оқу жылының соңындағы аудан бой-
ынша білім  сапасы 63,7% құрады.  Бұл көрсеткіш 
былтырғы оқу жылымен салытырғанда 2,1%-ға 
жоғарылап отыр.  87 оқушы «Алтын белгі» 
төсбелгісі, 187 оқушы «Үздік аттестат» игері 
атанды. Барлығы 2510 түлектің 805-і жоғарғы 
оқу орындарының гранттарына ие болды.

. . .  Бүг інг і  күні  аудан бойынша 2  музы-
ка мектебі, 3 спорт мектебі жұмыс істейді. 
№ 1  А л м а л ы б а қ  б а л а л а р  м у з ы к а л ы қ  ж ә н е 
жекеменшік «Серпін» балалар өнер мектебінде 
барлығы 198 оқушы әртүрлі 8 бағыттағы сек-
циялар мен үйірмелерге қатысады. Өкінішке 
орай бұл мекемелер барлық оқушылардың 
қажеттілігін қанағаттандырмайды. Аталған 
мәселені  шешу мақсатында ескі  ДОСААФ 
ғ и м а р а т ы н а  к ү р д е л і  ж ө н д е у  ж ұ м ы с т а р ы н 
жүргізу үшін жобалық сметалық құжаттамасына 
мемлекеттік сатып алу конкурсы өткізілуде. 
Аталған ғимаратта күрделі жөндеу жұмыстары 
жүргізілгеннен кейін өнер мектебі ашылатын 
болады.

(Жалғасы 3-бетте)

Құрметті отандастар!
Қадірлі депутаттар және Үкімет мүшелері!

Қ а з а қ с т а н  Р е с п у б л и к а с ы  К о н с т и -
туциясының 59-шы бабына сәйкес  VII 

шақырылымдағы Парламенттің үшінші сесси-
ясын ашық деп жариялаймын. 

Құрметті депутаттар!
Б а р ш а ң ы з д ы  П а р л а м е н т т і ң  к е з е к т і 

сессиясының ашылуымен құттықтаймын!
Биыл біз жаңа кезеңге қадам бастық. 

Халқымыз жалпыұлттық референдумда саяси 
жаңғыру бағдарын қолдады. Конституциялық 
реформа Жаңа, Әділетті Қазақстанды құру 
жолындағы аса маңызды қадам болды. 
Еліміздегі саяси жаңғыру енді экономикалық 
өзгерістерге ұласуға тиіс.   

Біз «Азамат – бизнес – мемлекет» арасындағы 
қатынасты түбегейлі өзгертеміз. Мемлекет, 
ең алдымен, бәріне бірдей мүмкіндік беріп, 
әділдік орнатады. Қоғам игілігіне арналған 
қызмет деңгейі жоғары болуына кепілдік 
береді. Әлеуметтік жағынан әлсіз топтағы 
азаматтарға қолдау көрсетеміз. Мүмкіндігі 
шектеулі жандарға да көмектесеміз. Президент 
жанындағы Омбудсмен тағайындалады.   

Мемлекет экономикалық еркіндікті қолдайды. 
Бірақ, халықты нарық тұрақсыздығының 
ықпалынан барынша қорғайды. Шағын және 
орта бизнесті мейлінше дамытады.

Енді реформалардың нақты бағдарларына 
тоқталайын.    

БІРІНШІ БАҒДАР. 
ЖАҢА ЭКОНОМИКАЛЫҚ САЯСАТ.

Біз  экономикамызда қордаланған мәселелерді 
жақсы білеміз. Мысалы, шикізатқа әлі де 
тәуелдіміз.  Еңбек өнімділігі төмен, инновация 
жеткіліксіз. Ұлттық табыстың игілігін жұрттың 
бәрі бірдей көріп отырған жоқ.

Әрине, мұның барлығы – күрделі мәселелер. 
Бірақ, оны шешудің нақты жолдары бар.

Атап айтсақ, бұл – макроэкономикалық 
тұрақтылықты қамтамасыз ету, экономи-
каны әртараптандыру және  цифрландыру. 
Сондай-ақ, шағын және орта бизнес пен адам 
капиталын дамыту, заң үстемдігін орнықтыру. 
Сондықтан, тың тәсілдер қажет екені сөзсіз.    

Экономикалық саясатымыздың негізгі 
мақсаты еш өзгермейді. Оның мәні – сапалық 
және инклюзивтік тұрғыдан халықтың әл-
ауқатын арттыру.

Жаңа экономикалық бағдарымыздың басты 
басымдықтары мыналар:

– жеке кәсіпкерлік бастамаларды ынталан-
дыру, яғни, мемлекеттік капитализмнен және 

мемлекеттің экономикаға шектен тыс араласу-
ынан бас тарту;

– бәсекелестікті дамыту, яғни бәріне бірдей
мүмкіндік беру;

– сондай-ақ, ұлттық табысты әділ бөлу.
Мұның бәрі кезек күттірмейтін бірқатар 

маңызды міндетті шешуді талап етеді.
Бірінші. Бағаны әкімшілік жолмен реттеу тұтас 

салалардың инвестициялық тартымдылығын 
төмендетеді. Сондай-ақ, тауар тапшылығын 
туындатып, елді импортқа тәуелді етеді.   

Сондықтан, баға белгілеу ісіне мемлекеттің 
а р а л а с у ы н а н  б і р т і н д е п  б а с  т а р т у  к е -
рек. Бәсекелік ортасы жоқ нарықтар ғана 
бұрынғыдай қала береді. Монополистердің 
тарифтері қатаң бақылауда болады. Бірақ, 
бақылау жасау орынсыз қысым көрсету деген 
сөз емес.

Бүгінде мемлекеттік органдардың, соның 
ішінде күштік құрылымдардың бизнесті тек-
серуге жаппай кірісіп, бағалар мен тарифтерді 
төмендетуді талап етуі жиілеп кетті. Құр 
дақпырт үшін жасалатын мұндай  әрекеттерді 
доғару керек.

Монополияның табысын шектеу қажеттігі 
мен инфрақұрылымға инвестиция салу-
ды қамтамасыз ету арасында тепе-теңдікті 

сақтау маңызды. Елімізде электр қуатымен 
қамтамасыз ететін желілердің үштен екісінің, 
жылу коммуникациясының 57 пайызының және 
су құбыры желісінің жартысына жуығының 
тозығы жеткен. Осыдан-ақ біраз жайтты 
аңғаруға болады.

Т а р и ф т е р д і  к ү ш п е н  ұ с т а п  т ұ р у д ы ң 
ақыры соның бәрін кезекпен өшіруге және 
түрлі апатты жағдайлар туындауына әкеп 
соқтырады. Осының салдарынан азаматтардың 
денсаулығына және өміріне қатер төнеді.      

Монополиялы нарықтарда  «Тарифті 
инвестицияға айырбастау» деген жаңа тариф 
саясатына көшу керек. Желілер мен қуат 
көздерінің тозу деңгейін кемінде 15 пайызға 
азайту қажет.

Тариф инфрақұрылымға қаржы салғаны және 
ашықтықты қамтамасыз етудің мемлекеттік 
мониторингі жүйесіне қатысқаны үшін беріледі. 
Меншік иесі инвестицияның айтарлықтай 
бөлігін тарифтің емес, өз қаржысының есебінен 
салуға тиіс.  

Инновация енгізу үшін тиімді ынталан-
дыру шараларын әзірлеген жөн. Сондай-ақ, 
шығыстың бір бөлігін тарифтік сметаның ая-
сында қайта бөлуге және табыстың белгілі бір 
бөлігін сақтап қалуға рұқсат беру керек.

Тарифтерді тоғыспалы субсидиялаудан, 
яғни бір тұтынушылар үшін бағаны ұстап тұру 
мақсатымен басқалар үшін бағаны көтеру 
тәсілінен біртіндеп бас тарту қажет.

Екінші. Экономиканы одан ары монополи-
ясыздандыру үшін нақты институционалдық 
шешімдер қабылдау қажет.

«Конгломерат» ұғымын заң жүзінде айқындап 
алған жөн.

Нарықтың өзара байланысты субъектілері 
экономикалық әлеуетін бір жерге  шоғырландыру 
үшін рұқсат алуға міндетті. Олардың барлық 
мәмілесін, соның ішінде  нарыққа тән емес 
бағаларды қолдану белгілері бойынша жасалған 
келісімдерін де мұқият тексеру керек. 

Бірыңғай операторлардың қызметі нарықтық 
экономиканы дамытуға кері әсер етеді. 
Сондықтан, бұл институтты ретке келтірген 
жөн. Қазір жұмыс істеп тұрған операторларды 
бәсекелі ортаға беру қажет немесе монополист 
деп танып, қызметін монополияға қарсы арна-
улы құқық аясында реттеу керек.

Үшінші. Экономиканың тұрақты өсуі салық 
саясатының түсінікті және болжауға болатын-
дай етіп жүргізілуіне тікелей байланысты.

Фискалды реттеу ісін қайта жаңғырту үшін 
2023 жылы жаңа Салық кодексі әзірленеді. 
Оның ең түйткілді тұсы саналатын салықтық 
әкімшілендіру мәселесі түгел қайта жазылуға 
тиіс.

Сондай-ақ, жұмыс барысында бетпе-бет 
кездесу мүлдем болмайтындай етіп, салықтық 
бақылау қызметін толық цифрландыру керек.

Тағы бір басымдық – салықтық ынталандыру 
шараларының тиімділігін арттыру. Ол үшін 
экономиканың түрлі саласында дифференци-
алды салық мөлшерлемесіне көшкен жөн.

Пайданың технологиялық жаңғыруға және 
ғылыми әзірлемелерге жұмсалған бөлігіне 
салынатын корпоративті табыс салығын 
төмендету немесе одан босату тәсілін енгізу 
керек.

Салық төлеушілерді салықтан жалтаруға 
құмарлығын азайту үшін арнайы салық 
режімдерін жеңілдету керек. Салық жүктемесін 
төмендету мақсатында ұйымдарды әдейі 
бөлшектеуге жол бермеу мәселесі жаңа кодексте 
қарастырылуы қажет. 

Сауда-саттық заман талабына сай дамуы үшін 
мөлшерлемесі ойға қонымды әрі рәсімдері 
қарапайым бөлшек сауда салығын қолдану 
аясын кеңейту керек.  

Салық реформасы аясында «сән-салтанатқа 
салық» салуды енгізген жөн. Мұның орта тапқа 
қатысы жоқ, бұл салық тек аса қымбат жыл-
жымайтын мүлік және автокөлік сатып алған 
кезде салынады.

Автокөлік сатып алу кезінде төленетін алым-

салық мәселесіне жеке тоқталайын. Кейбір 
жақын шетелдерден әкелінген автокөліктерге 
қатысты түйткілдер баршаға мәлім. Заң ая-
сынан тыс қалып отырған мұндай көліктер 
қоғамдық қауіпсіздікке қатер төндіруде. Заңсыз 
көлік әкелетін амал-тәсілдің бәріне тосқауыл 
қою үшін батыл шаралар қабылдау қажет. Ал, 
биылғы 1 қыркүйекке дейін елге әкелінген 
автокөліктерге қатысты ахуалды реттеу керек. 
Оларды заңдастыру мақсатында утилизация 
және алғашқы тіркеу үшін төленетін қаржы 
көлемін 200-250 мың теңгеден асырмай, бәріне 
бірдей және бір реттік алым алуды ұсынамын. 
Бұл – іздеу салынбаған және кеден рәсімдерінен 
өткен көліктерге ғана қатысты шара. 

Төртінші. Салық саясатының тиімді болуы 
кеден жұмысының ашықтығына тығыз бай-
ланысты.

Салық және кеден саласындағы ақпараттық 
жүйелерді толық біріктіру ісін аяқтау маңызды.

Келесі мәселе. Тексерушілердің тым көптігі. 
Олардың теріс әсер еткені белгілі. Сондықтан, 
шекараға интеграцияланған кедендік бақылау 
тәсілін енгізу қажет. 

Кедендік рәсімдеу орталықтары «бір терезе» 
қағидаты бойынша жұмыс істеуге тиіс.

Бесінші. Біз «көрпеге қарай көсілу» қажет 
екенін ұмытпауымыз керек.   

Бюджет саясатына реформа жасалады. 
Ақырғы нәтижені дөп басуымыз керек. Бюджет 
кодексінде шекті нормативтер бекітіледі. Оны 
бюджетті жоспарлау және орындау кезінде 
міндетті түрде ұстану қажет. 

Ұлттық қордың қаржысын тиімсіз жұмсау 
тоқтатылады. Бұл – өте өзекті мәселе. Қордың 
қаражатын аса қажет инфрақұрылымды 
дамытуға және еліміз үшін маңызы зор жоба-
ларды қаржыландыруға жұмсаймыз.

Бюджет үдерістерін барынша жеңілдету 
қажет. Мемлекеттік органдардың игерілмеген 
қаражатты келесі жылға қалдыруына мүмкіндік 
беру керек. Сол арқылы олар ақшаны бюджетке 
қайтарудың тиімсіз тәртібінен құтылады. Со-
нымен бірге, бюджетке қатысты тәуекелдерді 
басқару жүйесін іске қосу керек.Бұл жүйе 
квазимемлекеттік секторды да қамтуға тиіс.

Біз салық түсімін өңірлердің өзіне бере 
бастадық. Бұл жұмысты жалғастыру қажет.

«Халық қатысатын бюджет» жобасы тиімді 
іске асырылып жатыр. Оның ауқымын кеңейтіп, 
жобаға аудандық маңызы бар қалалар мен ау-
ылдарды тарту керек. Тұрғын-үй коммуналдық 
шаруашылығы қаржысының кемінде 10 пайызы 
қайда жұмсалатынын қоғамның өзі айқындауға 
тиіс. Осы айтылған мәселелерді тиімді жүзеге 
асыру үшін жаңа Бюджет кодексін қабылдау 
қажет.

(Жалғасы 2-бетте)

Мемлекет басшысы Қасым-Жомарт Тоқаевтың Қазақстан халқына Жолдауы

ӘДІЛЕТТІ МЕМЛЕКЕТ. БІРТҰТАС ҰЛТ. БЕРЕКЕЛІ ҚОҒАМ

Б і р і н ш і  қ ы р к ү й е к  ә р  м е к т е п
жасындағы балалар үшін тамаша 

мереке болып өтетіні көпке белгілі. Себебі 
бұл күні оқушылар жаз бойы демалыста 
жүріп, сағынған мектептерінің есігін 
ашып, сыныптастарымен қауышады. Ал 
бүлдіршіндер алғаш рет оқу ордасының 
табалдырығын аттайды. 

Дәл осы күні ауданымыздың барлық 
білім ордаларында алғашқы қоңырау 
с о ғ ы л ы п ,  с а л т а н а т т ы  ж и ы н д а р 
ұйымдастырылды. Аталмыш мерекені 
Қаскелең қаласындағы С.Керімбеков 
атындағы орта мектебі де өзге білім 
ошақтары сияқты Білім күні мерекесін 
салтанатты түрде атап өтті. Биылғы жылы 
табалдырығын 211 бүлдіршін аттағалы 
отырған мектептің мерекелік шарасына 
аудан әкімі Жасұлан Естенов арнайы 
қатысты.

Еліміздің Гимні орындалып, көк туы 
көкте желбіреген салтанатты шарада 
аудан басшысы жиналғандарды айтулы 
мейраммен құттықтап, оқушыларға  ізгі 
тілегін білдірді.

– 1 қыркүйек – айтулы және жалпы
халықтық мереке. Бүгін мектепке бірінші 
рет келетін қаракөздеріміз үшін алғашқы 
қоңырау соғылып, білімге, ілімге деген 
ғажайып жаңа өмір жолы басталатын 
күн. Жалпы жаңа оқу жылы өмірімізде игі 
дәстүрге айналып, бірталай ұрпақтарды 
біріктірді. Осы ретте барша оқушылар, 
ұ с т а з д а р  м е н  а т а - а н а л а р д ы  б і л і м 
жылының басталуымен шын жүректен 

құттықтаймын. Мектеп ұжымына алдағы 
оқу жылында межеден жаңылмай, толағай 
табыстарға жете беруіне тілектеспін, – 
деді өз лебізінде Жасұлан Тоққожаұлы.

Одан кейін сөз алған мектеп дирек-
торы Қанат Байғараев мектептің өткен 
жылы жеткен жетістіктеріне тоқталып, 
жиналған ұстаздар мен оқушыларды жаңа 
оқу жылының басталуымен құттықтап, 
білім ордасына жаңа қадам басқан 
кішкентай шәкірттерге сәттілік тіледі.

Жаңа оқу жылындағы құттықтаулардан 
кейін егемен елдің болашақ ұрпақтары, 
м е к т е п к е  е н д і  ғ а н а  қ а д а м  б а с қ а н 
бірінші сынып оқушылары жалықпай 
білім іздейтіндіктерін білдіріп, өлең 
шумақтарын оқыды. Оларға мектеп 
бітіруші түлектері қанаттарының талма-
уын тілеп, ізгі тілектерін өлең жолдары 
арқылы білдірді. 

Ақтоты МЫРЗАБЕКҚЫЗЫ.

Ата  Заңымыз  ардақталды
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Алтыншы. Кәсіпкерлікті жүйелі түрде қолдау. 
Бұл жұмыста бәрін басынан бастап реттеу керек. 

Тапсырма екі жылдан бері орындалмай келеді. 
Жүздеген, тіпті мыңдаған заңнамалық құжат пен 
нұсқаулықты қайта-қайта түзете бергеннен ештеңе 
шықпайды. Оның орнына ықшам әрі түсінікті 
жаңа ережелерді бекіткен жөн. Мұндай тәсілді 
2024  жылғы 1 қаңтардан бастап толық енгізу қажет.  

Келесі мәселе. Мемлекет қаржылай қолдау 
жасаған кезде бәсекеге қабілетті шағын және 
орта бизнес өкілдеріне баса мән береді. Еңбекақы 
төлеу қорын көбейткен және салық төлемдерін 
арттырған кәсіпорындарға қолдау көрсетіледі. 
Бұл – негізгі талап. 

Сонымен қатар, мемлекеттен көмек алатын 
бизнес өкілдерін анықтайтын автоматты жүйе 
енгізіледі. Мемлекеттік сатып алудың мүлде жаңа 
жүйесі жасалады. Бағаның төмен болуы ғана емес, 
тауарлар мен қызметтердің сапасы басты назарда 
болады.

Мемлекеттік және квазимемлекеттік сатып алу-
ды бірыңғай платформаға көшіру қажет.

Осының бәрін жүзеге асыру үшін «Мемлекеттік 
сатып алу туралы» жаңа заң қабылдануға тиіс. 

Ж е т і н ш і .  М е м л е к е т  п е н  ж е к е м е н ш і к 
серіктестігінің жаңа үлгісіне көшу керек. 

Қазір көптеген жоба кейбір кәсіпкерлер мен 
шенеуніктердің майшелпегіне айналды. Келісім-
шарттар ашық және конкурстық негізде жасалуға 
тиіс. Осы мақсатта тиісті заң қабылдау қажет.  

Сегізінші. Несие ресурстарының тапшылығы 
отандық бизнес үшін үлкен проблема болып отыр.

Қазақстанда шағын және орта бизнесті 
қаржыландыру үшін 42 миллиард долларға жуық 
қаражат жетіспейді.  Сөйте тұра, банктерде 
триллиондаған теңге қаржы іс жүзінде экономикаға 
еш пайдасын тигізбей босқа жатыр. 

Ұлттық банк, Қаржы нарығын реттеу және да-
мыту агенттігі, Үкімет бірлесіп, нақты секторды 
тұрақты әрі қолжетімді  несиемен қамтамасыз 
ететін нақты шешімдер қабылдауға тиіс.   

Ұлттық банк қазіргі ахуалдың өте күрделі екенін 
ескере отырып, барынша икемді қимылдауы, тіпті 
тапқырлық танытуы керек. Шетелдерде бұған 
қатысты оң тәжірибелер бар.   

Тоғызыншы. Өнім өндіру үшін, ең алдымен, 
жер керек.  Жері жоқ адам бизнеспен айналыса 
алмайды.

Кәсіпкерлерге жер телімдерін ашық әрі жедел 
бөлудің тиімді тәсілдері айқындалуға тиіс. Оны 
жыл соңына дейін әзірлеу керек. Әрбір аймақ 
пен елді мекенде бос жатқан немесе мақсатына 
сай игерілмеген жердің бар-жоғын анықтау 
қажет. Бұл ақпаратты бизнес өкілдері білуге тиіс. 
Аталған шаралар кәсіпкерлердің ғана емес, жалпы 
экономиканың бәсекеге қабілетін арттыра түсетіні 
анық. 

 
ЕКІНШІ БАҒДАР. 

НАҚТЫ СЕКТОРДЫ ДАМЫТУ.

Ең алдымен, жер қойнауын игеру ісіне инве-
стиция тарту үшін заңнаманы және рәсімдерді 
барынша жеңілдету керек. 

Геологиялық ақпарат туралы бірыңғай 
мәліметтер банкін құру жұмысын аяқтау қажет.

Үкіметке индустрия және жер қойнауын игеру 
салаларының инвестициялық тартымдылығын 
арттыруды тапсырамын.

Былтыр менің тапсырмам бойынша барлық 
арнайы экономикалық аймақтың тиімділігі 
бағаланды. Соның нәтижесінде түйткілді тұстарды 
анықтап, тың тәсілдерді ойластырдық. Енді арнайы 
экономикалық аймақтарды дамыту үшін мүлде 
басқа саясатқа көшкен жөн.

Қазіргі таңда шетел компаниялары Қазақстанға 
көше бастады. Сондықтан, бұл мәселе тіпті өзекті 
болып отыр.

А р н а й ы  э к о н о м и к а л ы қ  а й м а қ т а р ғ а 
инвестициялық жеңілдіктерді саралап беру керек.  
Неғұрлым көп ақша салсаң, соғұрлым көп жеңілдік 
аласың деген ұстаным басты  қағида болуы қажет. 
Жұмыс істейтін саласы негізгі бағыт болмаса да, 
маңызды индустриялық жобаларды жүзеге асы-
ратын инвесторлар бар. Оларға салық және кеден 
жеңілдіктерін ұсынбай-ақ, жер телімдерін беруге 
болады.

Барлық инвестициялық міндеттемесін адал 
орындайтын кәсіпорындар да бар. Оларға ар-
найы экономикалық аймақтан жер телімін жеке 
меншікке беру мәселесін шешу қажет.

Жалпы, инвестиция тарту жұмысын жүйелі 
жүргізу керек. Бұл – Үкіметтің алдында тұрған 
басты міндеттің бірі.  

Келесі мәселе. Бұған дейін айтылғандай, мем-
лекет өзінің экономикаға араласуын біртіндеп 
азайта береді.

«Самұрық-Қазына» қоры экономиканың ба-
сты салаларына бақылау жасауға ғана мүмкіндік 
беретін мажоритарлы үлесі бар инвесторға ай-
налады. Қордың басқа активтері мен акцияла-
рын жекешелендіру керек. Оны жүзеге асыруға 
«Халықтық ІРО» тәсілін де қолдануға болады. 

«Самұрық-Қазына» қоры жеке инвесторлар дер-
бес жүзеге асыра алмайтын аса маңызды жобаларға 
инвестор ретінде қатыса алады. Мұндай жобаларды 
Президент анықтайды.

Келесі мәселе – еліміздің транзиттік қуатын 
арттыру.

Қазақстан қазіргі геосаяси жағдайда Азия-Еуро-
па арасындағы аса маңызды құрлық дәлізі болып 
отыр. Біз бұл мүмкіндікті толық пайдаланып, 
әлемдік маңызы бар көлік-тасымал торабына ай-
налуымыз керек. Еліміз осы салада ірі жобаларды 
жүзеге асыра бастады. Атап айтқанда, Ақтауда 
контейнер хабы құрылып жатыр. Транскаспий 
дәлізі дамып келеді. Осы жұмыстарға әлемдегі үздік 
логистика компаниялары тартылады.

«Қазақстан теміржолы» компаниясы толыққанды 
транзиттік-логистикалық корпорация болып қайта 
құрылады. 

Автожол құрылысына, соның ішінде жергілікті 
жолдардың сапасына баса мән беру керек. Бюд-
жеттен қыруар қаржы бөлінсе де, бұл мәселе әлі 
шешімін таппай отыр.

Мен 2025 жылға дейін жергілікті жолдардың 
кемінде 95 пайызын жақсарту жөнінде тапсырма 
бердім. Үкімет бұл мәселені тікелей бақылауға 
алсын.

Жол құрылысындағы заңсыздықтарды анықтау 
қажет. Бұл жұмыстан нақты нәтиже шығару керек.

Бізде әлі күнге дейін битум тапшы. Бұл – ірі 
көлемде мұнай өндіретін ел үшін, тіпті, ұят жағдай. 
Үкімет осы мәселені түбегейлі шешуге тиіс.

Жалпы, ашығын айтуымыз керек, Үкіметтің 
жұмысында қайта-қайта олқылықтар болып 
жатыр. Біресе жанар-жағармай, біресе шекер 
жетіспейді. 

Осының бәрі Үкіметтің нақты шешім қабылдауға 
келгенде өте баяу қимылдап, батыл қадам жа-
сай алмауынан болып отыр. Мұндай жағдайға 
азаматтардың да көңілі толмайды. Әрине, бұл – 
орынды. Сондықтан, дәл осылай жалғаса берсе, 
тағы да нақты кадрлық шешімдер қабылдауға тура 
келеді.

Келесі мәселе. Ұлттық экономика құрылымында 
құрылыс секторы маңызды орынға ие.  Осы сала 
ішкі жалпы өнімнің 5-6  пайызын береді. Жанама 
салалар қосылса, бұл көрсеткіш одан да көп.

Бүгінде Қазақстандағы сәулет-құрылыс қызметін 

реттейтін 2,5 мыңнан астам құжат бар. Бұл жүйе 
әбден қағазбастылыққа көмілген. Жемқорлық аз 
емес. Ескі құрылыс стандарттары мен нормалары 
әлі де қолданылады. Сондықтан, Үкіметке мүлдем 
жаңа құжат – Қала құрылысы кодексін қабылдауды 
тапсырамын.

Әрбір қаланың жер телімдері мен коммуналдық 
желілердің схемасы көрсетілген функционалды 
интерактивті картасын жасау керек. Жер када-
стрында өнеркәсіптік мақсатқа арналған жер 
телімдерінің картасын қолданыстағы көлік және 
коммуникация инфрақұрылымының схемалары-
мен толықтырып отыру қажет.

Ауыл шаруашылығын дамыту – негізгі 
проблеманың бірі .   Осы саладағы аху-
ал мемлекетіміздің азық-түлік қауіпсіздігіне 
тікелей әсер етеді. Еліміздің ауыл шаруашылығы 
өнімдерінің көлемін және оның қосымша құнын 
арттыру қажет. Бұл – стратегиялық міндет. Қазір 
тек бидай мен мал сатып отыратын заман емес. 
Үкімет агроөнеркәсіп саласын субсидиялаудың 
ұзақ мерзімге арналған жаңа тәсілдерін әзірлеуге 
тиіс.

Бюджет қаражатының қайтарымы болуы керек. 
Мемлекет қаржыны оңды-солды шашып, ысырап 
етуге жол бермейді.

Субсидия бөлуге және оның жұмсалуына 
жүргізілетін бақылауды күшейту керек.

Шаруалардың өзара  ұжымдасуы ауыл 
шаруашылығын дамытуға жол ашып отыр. Біз 
осындай пилоттық жобаны жүзеге асырдық. Оған 
қатысқан ауылшаруашылық кооперативтерінің 
егіні екі есе артық өнім берген. Ал, мал басы шама-
мен 25 пайызға көбейген. Әр өңірдің ерекшелігін 
ескере отырып, оң тәжірибені бүкіл елге біртіндеп 
тарату қажет. Бұл салада озық технологиялар 
тапшы.

Қазір ауыл шаруашылығына арналған жер ту-
ралы толыққанды ақпарат жоқ. Жердің құнары, 
су ресурсы мен суару жүйесі және оның жолдары 
жайлы мәліметтер жан-жақта шашырап жатыр. 
Цифрлық платформа осының бәрін  бір жерге 
жинақтайды.

Тұтастай алғанда, еліміздің агроөнеркәсіп кешені 
келесі жылдан бастап жаңа әрі тұрақты ереже бой-
ынша жұмыс істеуі қажет.

Игерілмей жатқан жерді қайтарып алу жөніндегі 
комиссияның қызметіне жеке тоқталғым 
келеді. Комиссия жұмысының аясында ауыл 
шаруашылығы мақсатындағы 2,9 миллион гектар 
жер мемлекетке қайтарылды. Жылдың соңына 
дейін кемінде 5 миллион гектар жерді қайтарып 
алу жоспарланып отыр. Игерілмей жатқан немесе 
заңсыз берілген жер көлемі 10 миллион гектарға 
жуықтайды. Үкімет пен әкімдіктер келесі жылдың 
соңына дейін осы жерлерге қатысты нақты шешім 
қабылдауға тиіс. Қазір жер мәселесін тексеруге 
жарияланған мораторий де күшін жойды. Бұл 
қадам жұмысқа оң ықпалын тигізеді деп ойлаймын.  

Ел экономикасын тұрақты дамытуға су 
тапшылығы қатты кедергі болып отыр. Қазір бұл 
ұлттық қауіпсіздік мәселесіне айналды. Сырттан 
келетін су азайып барады. Сол судың өзін тиімсіз 
пайдалану жағдайды одан әрі ушықтырып отыр. 
Судың 40 пайызы құмға сіңіп жатыр. Бұл сала-
да басқа да түйткілдер аз емес. Атап айтқанда, 
инфрақұрылым әбден тозған. Сондай-ақ, авто-
маттандыру және цифрландыру деңгейі төмен. 
Ғылыми негіздеме жоқ, мамандар тапшы. Бұл 
мәселелерді шешу үшін Үкімет жанындағы Су 
кеңесінің жұмысын жандандыру қажет, білімді 
сарапшыларды жұмысқа тарту керек. Қажетті 
мамандарды даярлау үшін бұл саладағы іргелі әрі 
мықты жоғары оқу орнын анықтаған жөн. Су сала-
сын дамытудың үш жылдық жобасын әзірлеу керек.

 
ҮШІНШІ БАҒДАР. ЕЛ БОЛАШАҒЫНА 

АРНАЛҒАН СТРАТЕГИЯЛЫҚ ИНВЕСТИЦИЯ.

Еліміздің басты құндылығы – адам. Бұл – айқын 
нәрсе.  Сондықтан, ұлттық байлықты тең бөлу 
және баршаға бірдей мүмкіндік беру – реформаның 
басты мақсаты. Ұлт саулығы жақсы болса ғана, 
қоғам орнықты дамиды.

Денсаулық сақтау саласында біраз реформа 
жүргізілді. Дегенмен, оның жағдайы әлі де мәз 
емес. Әрине, жылдар бойы қордаланған түйткілдер 
бір мезетте шешілмейді. Сондықтан, аса маңызды  
мәселелерді ретке келтіруге баса мән берген жөн. 
Соның бірі – қаржыландыру жүйесі. Осы салаға 
қаржының жеткілікті бөлінбеуі қалыпты жағдайға 
айналған. Соның кесірінен, жұрт сақтандыру 
жүйесіне қосылса да, медициналық қызмет толық 
көлемде көрсетілмей отыр.

Бүгінде медициналық көмек мемлекет кепілдік 
берген және сақтандыру пакеті деп екіге бөлінген. 
Ашығын айтсақ, мұндай жүйенің тиімділігі төмен. 
Тіпті, сақтандыру моделі тұрақсыз әрі жүйесіз да-
муда. Бұл – үлкен олқылық. Ерікті медициналық 
сақтандыру жүйесін енгізетін уақыт әлдеқашан 
жетті.

Үкіметке денсаулық сақтау саласын және жалпы 
әлеуметтік саланы қаржыландыру жүйесін қайта 
қарауды тапсырамын.

Медициналық инфрақұрылымды кешенді түрде 
жақсартуға баса назар аудару керек. Мемлекет пен 
жекеменшіктің серіктестігін тиімді пайдаланған 
жөн.

Медицина – инвестиция салуға қолайлы сала. 
Тек оған дұрыс жағдай жасау қажет.

Мен келесі жылдан бастап ұлттық жобаны жүзеге 
асыруды тапсырдым. Бұл құжат, ең алдымен, ауыл 
тұрғындарының сұранысын қанағаттандыруға 
арналған.

Бүгінде еліміздегі 650 елді мекенде емдеу 
мекемесі жоқ. Алдағы екі жылда бұл ауылдарда 
медициналық және фельдшерлік-акушерлік 
бөлімшелер салынып, қажетті құрал-жабдықпен 
толық қамтамасыз етіледі.

Осылайша, мемлекет бір миллионнан астам 
адамның алғашқы медициналық-санитарлық 
көмек алуына мүмкіндік жасайды.

Ұлттық жоба аясында 32 аудандық аурухана 
заманға сай жаңарып, енді ауданаралық көпбейінді 
мекемеге айналады.  Онда инсульттен емдеу 
орталықтары, хирургия, жансақтау және оңалту 
бөлімдері ашылады. Бұл төрт миллионнан астам 
адамға көрсетілетін медициналық қызметтің 
сапасын арттырады. Сонымен қатар, телемеди-
цина бағытын  дамытамыз. Сол арқылы шалғайда 
тұратын халыққа сапалы медициналық қызмет 
көрсетілетін болады.

Денсаулық сақтау саласы бәсекеге қабілетті бо-
луы үшін дәрігерлер дайындау жүйесін жетілдірген 
жөн. Медициналық жоғары оқу орындарының 
жанынан көпбейінді ауруханалар және клиника-
лар ашылады. Алдағы үш жылда резидентураға 
бөлінетін грант саны 70 пайызға көбейеді.

Мұның бәрі ұлт денсаулығын сөз жүзінде емес, 
іс жүзінде жақсартуға септігін тигізеді.

Келесі маңызды мәселе – білім беру жүйесі 
туралы. Бұл сала ұлт сапасын жақсарту ісінде аса 
маңызды рөл атқарады.

Қазақта «Ел боламын десең, бесігіңді түзе» деген 
сөз бар.

Сондықтан, мектепке дейінгі тәрбие жұмысы 
басты назарда болуы керек.

Алайда, бізде екіден алты жасқа дейінгі 
балалардың жартысынан астамы ғана балабақшаға 
барады. Мұндай олқылыққа жол беруге болмайды.

Балаларды балабақшамен қамтамасыз ету 
мәселесін түпкілікті шешу қажет. Оған қоса, 

тәрбиешілердің әлеуметтік мәртебесін артты-
рып, жалақысын көбейту керек. Осы саладағы 
мамандарға қойылатын нақты талаптар бекітілуге 
тиіс. Олардың жұмыс жүктемесін де  біртіндеп 
азайтқан жөн.

Өз ісіне адал ұстаздар білім беру саласының да-
муына зор үлес қосады. Сондықтан, балабақшаны 
емес, тәрбиешіні аттестациялау қажет.

Орта білімнің сапасы – табысты ұлт болудың 
тағы бір маңызды шарты. Әрбір оқушының білім 
алып, жан-жақты дамуы үшін қолайлы жағдай 
жасалуға тиіс. Сол үшін «Жайлы мектеп» ұлттық 
жобасы қолға алынды.

Біз 2025 жылға дейін 800 мың баланың  заманауи 
мектепте оқуына жағдай жасаймыз. Осылайша, 
апатты жағдайдағы және үш ауысыммен оқитын 
мектеп мәселесін толық шешеміз. Бұл ауыл және 
қала мектептерінің айырмашылығын едәуір азай-
тады.

Жалпы, мектеп салу Үкімет және әкімдіктер үшін 
басты міндеттің бірі болуы керек.

Жемқорлар сотталғанда, олардың заңсыз тапқан 
қаржысы мемлекетке өтіп, түгелдей мектеп 
құрылысына жұмсалуға тиіс. Үкімет осы бастаманы 
заң тұрғысынан рәсімдеу туралы шешім қабылдауы 
керек.  

Мектеп формасын барлық оқушыға барынша 
қолжетімді ету аса маңызды. Әлеуметтік тұрғыдан 
әлсіз саналатын кейбір топтағы балаларға оны 
бюджет есебінен беру қажет деп санаймын. Мек-
теп формасына арналған мемлекеттік тапсырысты 
отандық жеңіл өнеркәсіпті дамытуға бейімдеген 
жөн.

Әділетті Қазақстанды құру ісінде мұғалімдердің 
рөлі айрықша екені сөзсіз. Мемлекетімізде соңғы 
жылдары ұстаз мамандығының абырой-беделін 
арттыру үшін көп жұмыс жасалды. Дегенмен, бұл 
бағытта әлі де біршама өзгерістер жасау қажет.

П е д а г о г и к а л ы қ  ж о ғ а р ы  о қ у  о р ы н д а -
рын аккредитациялаудың жаңа стандарты 
қабылданады. Сондай-ақ, ұстаздардың құзырет 
аясы айқындалады.           

Жаһандық ғылыми-техникалық даму барысын 
ескерсек, жоғары сыныптарда жаратылыстану-
математика пәндерін және ағылшын тілін оқытуды 
барынша күшейту маңызды.

Қоғамда қазақ және орыс тілін мектепте оқыту 
мәселесі бойынша пікірталас болып жатыр. Нақты 
айтайын: біз қазақ тілін де, орыс тілін де жақсы 
білетін балаларды  тәрбиелеуіміз қажет.  Себебі, 
бұл ұрпақтың мүддесі үшін керек. Оқу-ағарту 
министрлігі популистердің жетегінде кетпей, 
балалардың мүддесін қорғауға тиіс. Білімді және 
бірнеше тілді меңгерген ұрпақ болашаққа сеніммен 
қадам басады. Біздің күшіміз – жастардың 
білімінде.         

Техникалық және кәсіби білім беретін оқу 
орындары еңбек нарығының нақты сұранысына 
бейімделуі және  еліміздің жаңа экономикалық 
бағдарының міндеттеріне сай болуы керек.

Ата-аналар мен оқушылар алған білімінің 
және игерген машық-дағдысының сапалы және 
сұранысқа ие болуы үшін белгілі бір деңгейде жа-
уапты екенін сезінуге тиіс. Сондықтан, олармен 
де үнемі әріптестік қатынас орната білу керек. 
Осы мақсатта жеке білім беру ваучерлерін енгізу 
жоспарланып отыр.

Баланың білім алуына, оның ішінде сыныптан 
тыс оқуына  мемлекет бөлетін қаражат бірыңғай 
білім беру есепшоттарында жинақталады.

Бір сөзбен айтқанда, мұны балалардың білім 
алуына инвестиция ретінде жұмсалатын алғашқы 
мақсатты капиталы деуге болады. Бұл қадам 
еліміздің әрбір азаматы үшін бірдей мүмкіндік 
қағидатын іс жүзінде қолдануға жол ашады. 
Жоғары білім саласындағы реформаларды да осы 
бағытта жүзеге асырған жөн.

Отандық жоғары оқу орындарының білім сапа-
сы артқан сайын ондағы оқу ақысы да өсе түседі. 
Сондықтан мемлекет ұлттық бірыңғай тестілеудің 
нәтижесіне және басқа да көрсеткіштерге байланы-
сты білім беру гранттарын әртүрлі деңгейде бөлуді 
жоспарлап отыр. Оның көлемі 30-дан 100 пайыз 
аралығында болады.

Білім алуға жылдық өсімі 2-3 пайыз болатын 
жеңілдетілген несие де беріледі. Бұл шаралар 
жоғары білімнің қолжетімділігін арттырып 
қана қоймай, қоғамда әріптестік және өзара 
жауапкершілік қағидатын нығайта түседі.  

Келесі маңызды мәселе – студенттерді 
жатақханамен қамтамасыз ету. Бұл түйткілді шешу 
үшін жоғары оқу орындарымен және құрылыс 
компанияларымен мемлекеттік-жекеменшік 
серіктестік орнату тәсілін барынша енгізу керек. 
Сондай-ақ, барлық мәселенің шешімін табуды 
мемлекеттің мойнына ілу дұрыс емес деп са-
наймын. Сол себепті, мемлекеттен қаражат алу 
үшін жекеменшік жоғары оқу орындарының 
жатақханасы болу шарт. Әрине, мұны оқу орын-
дарынан біртіндеп талап еткен жөн.

Студенттердің жекелеген, әлеуметтік тұрғыдан 
аз қамтылған санаттары үшін пәтер жалдауға 
кететін шығынын субсидиялау мүмкіндігін 
де қарастыруға болады. Жоғары оқу орында-
ры жанындағы эндаумент-қорлар білім беру 
экожүйесін дамытудың негізгі буынына айналуға 
тиіс.

Мақсатты капиталдың мұндай қорлары әлемдегі 
озық университеттерде ғылымды және инноваци-
яны қаржыландырудың өзегі саналады. 

Еңбекақыны нарықтағы жағдайға сай өсіру – 
халықтың әл-ауқатын арттырудың басты факторы. 
Мемлекет ең төменгі жалақыны айқындаудың 
жаңа тәсілін енгізеді. Бұл әдіс оның мөлшерін 
біртіндеп ұлғайтуға мүмкіндік береді.

Мен ең төменгі жалақы деңгейін 60 мың теңгеден 
70 мың теңгеге дейін көтеру туралы шешім 
қабылдадым. Бұл шешім 1,8 миллион азаматтың 
табысына тікелей әсер етеді.

Біз зейнетақы жүйесін де қайта жаңғыртамыз. 
Зейнетақының ең төменгі базалық мөлшерлемесін 
біртіндеп ең төменгі күнкөріс деңгейінің 70 пай-
ызына, ал жоғарғы шегін 120 пайызына жеткізу 
қажет. Бұған дейін қабылданған шешімдермен 
бірге бұл қадам 2025 жылға қарай жиынтық 
зейнетақы мөлшерін орташа алғанда 27 пайызға 
көбейтеді.

Сондай-ақ, әлеуметтің талап-тілегін ескере оты-
рып, әйелдердің зейнет жасын 2028 жылға дейін 61 
жас деңгейінде қалдырамыз.

Бірыңғай жинақтаушы зейнетақы қорының  
тиімді инвестициялық стратегиясын әзірлеу қажет. 
Бұл жұмысқа іскерлік абырой-беделі мен кәсіби 
біліктілігі жоғары мамандары бар жеке компани-
яларды тартуға болады.

Әлеуметтік қамсыздандыру жүйесіне де өзгеріс 
енгізу керек.

Біз 2023 жылғы 1 қаңтардан бастап бала күтімі 
үшін төлемақы төлеу мерзімін сәби бір жарым 
жасқа толғанға дейін ұзартамыз. Балалардың ең 
маңызды шағында – сәби кезінде ата-аналары 
жанында көбірек болады.

Әлеуметтік сақтандыру жүйесіне қатысушыларға 
жұмыссыз қалғаны үшін төленетін төлемақы 
орташа айлық табысының 45 пайызына дейін 
көбейтіледі. Бұл қадам осындай жағдайға тап 
болған жандарға септігін тигізіп, қызметке тезірек 
оралуына мүмкіндік береді.      

Атаулы әлеуметтік көмектің бірыңғай жүйесін 
құру азаматтардың әл-ауқатын жақсарту ісіндегі 
маңызды қадамның бірі болмақ.

2023 жылдан бастап, Отбасының цифрлық кар-

тасы және Әлеуметтік әмиян сияқты тәсілдерді 
енгізу жоспарланып отыр.

Осы бастамалар аясында мемлекеттік қолдаудың 
түрлі шаралары біріктіріледі. 

Оның бәрі барынша түсінікті, ең бастысы, нақты 
болады әрі алдын-ала жасалады.    

Жастарға жан-жақты қолдау көрсету – 
мемлекетіміздің басты міндетінің бірі. Еңбекпен 
қамтитын түрлі шаралар арқылы келесі жылы 100 
мың жасқа  жұмыс беруіміз керек. Жастардың 
кәсіпкерлік бастамаларына қолдау көрсетіле 
бермек. Оларға жеңілдетілген тәртіппен жылдық 
өсімі 2,5 пайыз болатын шағын несие беріледі. Бұл 
шаралар қоғамның барынша үйлесімді әрі әділетті 
болуына ықпал етеді.

Жалпыхалықтық референдумда қабылданған 
конституциялық өзгерістер Әділетті Қазақстанның 
символына айналды.

Біз Ата заңымызда жер мен табиғи ресурстар 
халықтың меншігі деген басты қағидатты бекіттік. 
Бұл – құр сөз емес. Бұл – барлық реформаның 
арқауы.

Әрбір отбасы еліміз пайдаланып жатқан ұлттық 
байлықтың игілігін көруі керек. Сондықтан, мен 
жариялаған Балалар жылының аясында «Ұлттық 
қор – балаларға» атты мүлде жаңа бағдарламаны 
жүзеге асыру өте маңызды деп санаймын.

Ұлттық қордың жыл сайынғы инвестициялық 
табысының 50 пайызын балалардың арнаулы 
жинақтаушы есепшотына аударуды ұсынамын. 
Қаржы әр бала 18 жасқа толғанға дейін аудары-
лып тұрады, оны мерзімінен бұрын есепшоттан 
шығарып алуға болмайды. Жинақталған қаржы 
балалар кәмелет жасына толғаннан кейін олардың 
баспана немесе білім алуына жұмсалатын болады. 
Бұл қаражат өскелең ұрпақтың үлкен өмірге қадам 
басуына мүмкіндік береді. Қор, шын мәнінде, 
ұлттық мәртебеге ие болып, халқымыздың игілігіне 
қызмет етеді. Бастаманы мұқият әзірлеу қажеттігін 
ескере отырып, жобаны 2024 жылғы 1 қаңтардан 
бастап іске қосуды тапсырамын.    

«Самұрық-Қазына» қоры таза пайдасының 
кемінде 7 пайызын «Қазақстан халқына» 
қоғамдық қорына аударатын болады. Бұл  – Жаңа 
Қазақстанның сипатына сай келетін маңызды 
бастама. Сондай-ақ, табысы мол кәсіпкерлер мен 
азаматтар қорға демеушілік көрсете береді деп 
сенемін.

Жалпы, адам әлеуетін дамыту – маңызды 
мәселенің бірі. Осы орайда, шетелден дарынды жан-
дарды елге тарту қажет. Әсіресе, шығармашылық 
және кәсіпкерлік салада жетістікке жеткен азамат-
тарды шақыру керек. Мен тиімді көші-қон саясаты 
туралы айтып отырмын.

Сұранысқа ие болып отырған және жоғары 
білікті мамандардың тапшылығын азайту қажет. 
Ғылым, денсаулық сақтау, өндіріс, IT салаларының 
білікті мамандарына жеңілдік жасалады.  Мемле-
кет оларға елімізде тұрақты тұру үшін виза береді. 
Шетел кәсіпкерлері он жылға виза рәсімдеп, 
Қазақстанда тұруға мүмкіндік алады. Бірақ, олар 
экономикамызға 300 мың доллардан астам инве-
стиция салуы қажет.

Қандастардың көшіп келуіне және ішкі 
миграцияға қатысты саясат түбегейлі өзгереді. 
Бұл орайда, демографиялық және экономикалық 
үрдістерді ескеру керек. Сондай-ақ, жалпыұлттық 
мүддені басшылыққа алу өте маңызды.

Қуатты ұлттың діңгегі – халық. Ең бастысы, 
азаматтарымыздың денсаулығы мықты, білімі 
терең болуы керек. 

Кәсібилік пен еңбекқорлық қоғамымызда ең 
жоғары орында тұруы қажет. Тағы да қайталап 
айтамын. Елімізде еңбекқор адам, кәсіби маман 
ең сыйлы адам болуға тиіс. Осындай азаматтар 
мемлекетімізді дамытады. Мен Ұлттық құрылтайда 
және «Жастар рухының» съезінде бұған арнайы 
тоқталдым. Біз қарапайым еңбек адамына құрмет 
көрсетуіміз керек. Қандай кәсіппен айналыссаң 
да, оны сапалы атқару маңызды. 

Жастар нақты бір мамандықтың қыр-сырын 
жетік білуге ұмтылғаны жөн. Өз саласының 
шеберіне әрдайым сұраныс болады. Өскелең 
ұрпақ Қазақстанда ғана емес, өзге елдерде бәсекеге 
қабілетті болуы керек.   

Көрші мемлекеттің азаматтары шетелге барып, 
жұмыс талғамай еңбек етіп жатыр.   Олар біздің 
елде де өте жақсы табыс тауып жүр. Шын мәнінде, 
ең бастысы – адал еңбек. Біз мұны жете түсінетін 
ұрпақ тәрбиелеуге тиіспіз. Идеология жұмысында 
осыған баса мән берген жөн. 

 
ТӨРТІНШІ БАҒДАР. МЕМЛЕКЕТТІК БАСҚАРУ 

ІСІН ҚАЙТА ЖАҢҒЫРТУ.

Экономиканы түбегейлі реформалау үшін 
мемлекеттік басқару жүйесіне серпіліс қажет. 
Жұрт бос сөзден, жарқын болашақ туралы жа-
лынды ұрандардан жалықты. Халық мемлекеттік 
органдардың өз уәдесін қағаз бетінде емес, іс 
жүзінде  орындағанын қалайды.

Саяси қызметшілердің жеке жауапкершілігін 
арттыра отырып, мемлекеттік басқару жүйесін 
орталықсыздандыруға баса мән беру керек. 
Үкіметтің кейбір құзыреттерін министрліктерге 
берген жөн. Нақты бір саладағы саясатқа 
«ұжымдасқан кабинет» емес, нақты бір министр 
жауап беруге тиіс.

Үкімет салааралық мәселелерді шешумен 
шұғылдануы қажет. Премьер-Министр Кеңсесін 
мемлекеттік басқару ісінің үздік стандарттарына 
сай келетін, ықшамды Үкімет аппараты ретінде 
қайта құру осы бағыттағы алғашқы қадам болмақ. 
Басты мақсат – оның атауын өзгерту емес, 
нақты реформа жасау. Біз орталық мекемелерді 
оңтайландыру арқылы жергілікті атқарушы 
органдардың өкілеттігін айтарлықтай кеңейтуіміз 
керек. Бұл тәсіл қордаланған мәселелерді 
өңірлерде, ел ішінде шешуге мүмкіндік береді.

Жергілікті өзін-өзі басқару мәселелеріне, 
қоғамдық кеңестердің, пәтер иелері кооперативтері 
мен мүлік иелері бірлестіктерінің  қызметін 
өзгертуге  айрықша назар аудару қажет.  

Тұрғын-үйлер мен қала инфрақұрылымын абат-
тандыру мәселесін қолға алу керек. Ғимараттардың 
сыртқы көрінісі және ішкі инфрақұрылымының 
қызметі азаматтардың көңілінен шықпайды, 
елімізді шетелдіктердің алдында ыңғайсыз 
жағдайға қалдырады.  

Үкіметке жаңа әкімшілік реформа әзірлеуді 
тапсырамын. Оған қоса, мемлекеттік органдардың 
жұмыс нәтижесін жақсартып, жауапкершілігін 
арттырған жөн.

Бізге сапалық тұрғыдан жаңа мемлекеттік 
басқарушылар керек. Мемлекеттік қызметшілерді 
іріктеу және жұмыстан босату жүйесін заман 
талабын ескере отырып, қайта жасау қажет. 
Мемлекеттік қызмет жеке сектордағы кәсіби 
мамандар үшін барынша ашық болғаны дұрыс. 
Кадрлық резервті нығайту керек.

Мемлекеттік қызмет істері агенттігі толыққанды 
стратегиялық HR институтына айналуға тиіс. 
Үкімет Агенттікпен бірлесіп бүкіл әлемдегі 
азаматтарымыздың әлеуетін жұмылдыру үшін 
арнайы платформаны іске қосуы керек.

Квазимемлекеттік сектордағы басқару ісінің 
тиімділігін арттыруға айрықша назар аударған жөн. 
Бұл бағытта нақты жұмыс атқарыла бастады. Соны 
аяғына дейін жеткізу керек. Ол үшін «Самұрық-
Қазына» қорының жаңа жұмыс үлгісін түпкілікті 
айқындап алу қажет.   

Әлемдегі ең үздік инвестициялық және өндірістік 

компанияларды үлгі ретінде алу керек. Мемлекеттік 
активтерді басқару ісі барынша ашық болуға тиіс. 
Үкімет жыл сайын Ұлттық баяндама әзірлеуді 
қамтамасыз етеді және оны Парламентке жол-
дайды.    

 
БЕСІНШІ БАҒДАР. ЗАҢ ЖӘНЕ ТӘРТІП.

Қоғамда заң үстемдігі берік орнығып, сот төрелігі 
әділ атқарылуы қажет. Осыған орай, қазылар 
қауымын шұғыл түрде қайта іріктеп, жаңартып 
жасақтау керек.

Қазылар жоғары білікті, адал, сондай-ақ, 
жемқорлықтан таза болуы қажет. Ең алдымен, 
барлық судьялардың мәртебесін теңестірген жөн. 
Олар өзінен жоғары тұрған әріптестеріне тәуелді 
болмауы керек. 

Көптеген сот төрағасы лауазымы судья лауазымы 
болып өзгереді. Сот төрағасы және Сот алқасының 
төрағасы лауазымына үміткерді судьялар өздері 
сайлайтын тәсіл енгізуді ұсынамын. Жоғарғы 
Сот судьяларын да сайлау арқылы таңдау тәсілін 
енгізген жөн. Ол үшін Президент үміткерлерді 
баламалы негізде Сенатқа ұсынуы керек. Аталған 
салаға мықты заңгерлерді тарту үшін материалдық 
жағдай жасау қажет.

Судьялардың дербестігін арттыру үшін Жоғарғы 
сот кеңесінің мәртебесін нығайтқан дұрыс. Судья 
болуға үміткерлерді дайындау, біліктілігін көтеру 
жұмысы Кеңестің құзыретіне беріледі. Сондай-ақ, 
олардың шекті жасын ұзарту, өкілеттігін тоқтату 
мәселесімен де осы мекеме айналысады. Бұл 
мемлекеттік орган нақты кадрлық функциялары 
бар, толыққанды институтқа айналуы керек. 
Кадрларды іріктеуден бастап, барлық деңгейдегі 
соттарды тағайындауға ұсыным беруге дейінгі бүкіл 
міндет соларға жүктеледі.

Күштік құрылымдар сотқа ықпал етпеуге тиіс. 
Бұл – өте маңызды. Судьяларға әкімшілік қысым 
көрсететін амал-тәсілдің бәрі жойылуы керек. 
Судьялардың қызметіне араласуды шектей оты-
рып, олардың заң бұзғаны үшін жауапкершілігін 
арттырамыз. 

Судьяның өрескел қателік жіберген және күшін 
жойған әрбір сот актісін Қазылар алқасы тексеруге 
тиіс.

«Сот төрелігін атқару сапасы» бойынша судья-
ларды бағалау және жауапкершілікке тарту инсти-
тутын түбегейлі қайта қараған жөн.

Апелляция институтын реформалау қажет. Істер 
бірінші сатыдағы сотқа қайтарылмай, нақты мән-
маңызы бойынша шешім  шығарылуы керек. 

Әкімшілік әділеттің қолданылу аясын да кеңейту 
қажет. Әкімшілік құқық бұзушылықтардың 
ауқымды бөлігінің және мемлекеттік органдар-
мен арадағы азаматтық-құқықтық даулардың 
Әкімшілік рәсімдік-процестік кодекспен реттелуі 
отандық сот төрелігін барынша ізгілендіріп, 
әділдікке бастайды.

Сонымен бірге, аудандық және облыстық сот-
тар деңгейіндегі сот төрелігінің қолжетімді болу 
мәселесін пысықтау керек.

Бизнес өкілдері сот алымдарының тым жоғары 
болуы олардың өз мүддесін қорғауына айтарлықтай 
кедергі келтіреді деп есептейді. Бұл – орынды пікір.

Сондықтан, қазіргідей талап-арызда көрсетілген 
сомадан алынатын пайыз мөлшерінің орнына 
мүлік даулары бойынша ойға қонымды алым 
мөлшерін белгілеу қажет.

Мемлекеттің сот процесіне қатысуын азайтқан 
жөн. Мемлекеттік органдар арасындағы сот 
дауларын да ретке келтіретін кез келді. Егер екі 
министрлік заң нормаларын әртүрлі түсінсе, 
ондай мәселені Үкімет түпкілікті шешуге тиіс. 
Дәл осындай тәсілді мемлекеттік органдардың 
мемлекеттік ұйымдармен арадағы дауларына да 
қатысты қолдану қажет.  

Түрлі өңірде ұқсас істер бойынша әртүрлі 
шешімдер қабылданатын жайттар жиі кездеседі. 
Қазір цифрлық талдау жасайтын құрал әзірленуде. 
Сол арқылы сот төрелігін атқару ісін біріздендіруге 
мүмкіндік туады. 

Жоғарғы Сот осы интеллектуалды жүйені толық  
енгізуді тездеткені жөн.

Әрине, сот жүйесін реформалау мұнымен 
аяқталмайды. Бұл шаруамен  мамандар Жоғарғы 
Соттан тыс айналыса береді.   Осы қадам үдеріске 
бәсекелік сипат беріп, оны қоғам өкілдері мен 
тәуелсіз сарапшылар үшін ашық, яғни, анағұрлым 
тиімді етеді.

Келесі мәселе – құқық қорғау органдарын ре-
формалау туралы.  Бұл сала әрдайым қоғамның 
жіті назарында.

« Қ а с і р е т т і  қ а ң т а р »  о қ и ғ а с ы  т ә р т і п 
сақшылары үшін нағыз сынақ болды. Ол кезде 
арандатушылардың кесірінен шерулер жаппай 
тәртіпсіздікке ұласты. Оның ақыры мемлекетке 
қарсы бүлік шығаруға әкеп соқтырды. Жұртты 
арандатушылардың көбі шартты немесе жеңіл 
жазамен құтылып кетті. Шын мәнінде, олардың 
кінәсі әлдеқайда ауыр. Өйткені, жағдайды қасақана 
ушықтырды. Соның салдарынан іс насырға шауып, 
қайғылы оқиғалар болды.

Маған құқық қорғаушылар, адвокаттар 
қауымдастығының өкілдері бірнеше рет өтініш 
жолдады. Олар елді жаппай тәртіпсіздікке үндеген 
адамдарды қатаң жазалау қажет екенін айтты. Бұл 
– орынды ұсыныс.

Сондықтан өкілетті органдарға осы мәселені 
қарастырып, нақты шара қабылдауды тапсырамын.

Біз кез-келген ашық арандатушылыққа және 
заңсыз іс-әрекетке қатаң тосқауыл қоюымыз керек. 
Ел ішіне іріткі салған және заң бұзуға шақырған 
адамдар қатаң жазадан құтылып кетпейді.

 «Саяси плюрализмге ашықпыз, экстремизмнен, 
қарақшылық пен бұзақылықтан қашықпыз» де-
ген ортақ қағиданы бүкіл қоғамның есіне салғым 
келеді.

Қасақана арандату басталған жерде, сөз 
бостандығы мен пікір алуандығы туралы әңгіме 
қозғаудың өзі артық.  Бұл – қоғамның тұрақтылығы 
мен қауіпсіздігіне нұқсан келтіру, мемлекеттің 
тұғырын шайқауға әрекеттену деген сөз.

Бізге ел бірлігі ауадай қажет. Ереуілге қатысқандар 
да, күштік құрылым қызметкерлері де – өз азамат-
тарымыз. Олар сот әділ өтеді деп қана емес, қоғам 
кешірімді болады деп үміттеніп отыр.

Мемлекет қаңтар оқиғасына қатысқан, бірақ 
ауыр қылмыс жасамаған азаматтардың жаза-
сын жеңілдетті. Заң бұзғандардың бірқатары 
кінәсін түсініп, өткен іске өкініп отыр.  Оларға 
кешіріммен қараған дұрыс деп ойлаймын. 
Сондықтан, мен қаңтар оқиғасына қатысушыларға 
бір реттік рақымшылық жариялау туралы шешім 
қабылдадым.

Р а қ ы м ш ы л ы қ  ж а п п а й  т ә р т і п с і з д і к т і 
ұйымдастыруға қатысы бар адамдарға, сондай-
ақ, мемлекетке опасыздық жасағаны және 
билікті күшпен басып алуға әрекеттенгені үшін 
айыпталғандарға қолданылмайтыны түсінікті.

Сондай-ақ, лаңкестік және экстремистік 
қылмыс жасағандарға, рецидивистерге, жұртты 
азаптағандарға рақымшылық болмайды.   

Біз адамгершілік таныта отырып, осы қайғылы 
оқиғадан тиісті қорытынды жасаймыз. Мұндай 
жағдай енді ешқашан қайталанбайды. Бұған жол 
бермейміз.

Қаңтар оқиғасы кезінде қаза болған азаматтардың 
жағдайы төмен отбасыларына материалдық көмек 
беріледі. «Қазақстан халқына» қоры да осы игі іске 
лайықты үлес қоса береді деп ойлаймын.

(Жалғасы 3-бетте)

Мемлекет басшысы Қасым-Жомарт Тоқаевтың Қазақстан халқына Жолдауы

ӘДІЛЕТТІ МЕМЛЕКЕТ. БІРТҰТАС ҰЛТ. БЕРЕКЕЛІ ҚОҒАМ
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На пути построения справедливого Казахстана

Қазылар қауымы жемқорлықсыз жұмыс істеу керек Шағын және орта бизнесті қолдауға жол ашылады

Сделан акцент на развитие сельской медицины 

О реабилитации представителя религиозного
объединения «Свидетели Иеговы»

В номере 31-ом газеты «За-
ман жаршысы» за 4 августа 

2017 года была опубликована ста-
тья под заголовком «В отношении 
деятельности «Свидетели Иеговы», 
в которой говорилось о признании 
виновным представителя данного 
религиозного объединения Эдуарда 
Малыхина. 

01.07.2022 года он обратился в суд 
в порядке главы 48 КоАП РК с хо-
датайством о реабилитации, а также 
с просьбой о возмещении вреда, 
причиненного ему незаконными 
действиями органа (должностного 
лица), уполномоченного рассма-
тривать дела об административных 
правонарушениях.

В ходе изучения материалов было 
установлено, что 04.04.2017 года 
постановлением  Карабалыкского 
районного суда Костанайской об-
ласти Эдуард Малыхин был признан 
виновным в совершении админи-
стративного правонарушения, пред-
усмотренного частью 3 статьи 490 
КоАП РК. На него было наложено 
административное взыскание, с уче-
том снижения на 30%, в виде штрафа 
в сумме 158830 тенге (нарушение 
установленных законодательством 
Республики Казахстан «О религи-
озной деятельности и религиозных 
объединениях» требований к про-
ведению религиозных обрядов, це-
ремоний и (или) собраний). 

27.04.2017 года постановлением 
судебной коллегии по гражданским 
делам Костанайского областного 
суда постановление суда первой 
инстанции было оставлено без из-
менений. 

25.05.2017 года Эдуард Малыхин 
оплатил в местный бюджет штраф в 
размере 158830 тенге.

05.11.2021 года постановлением 
Судебной коллегии по уголовным 
делам Верховного Суда Республики 
Казахстан постановление Судебной 
коллегии по гражданским делам 
Костанайского областного суда от 
24.04.2017 года было отменено, и дело 
направлено в суд апелляционной 
инстанции на новое рассмотрение.

Постановлением Судебной колле-
гии по уголовным делам Костанай-
ского областного суда от 06.01.2022 
года было отменено постановление 
Карабалыкского районного суда от 
04.04.2017 года. 

На основании этого судьей Ка-
рабалыкского районного суда К.С. 
Темирхановым было вынесено По-
становление о реабилитации и про-
изводстве выплат от 11 июля 2022 
года (дело № 3950-17-00-3/347), в 
котором написано следующее:

«Карабалыкский районный суд 
Костанайской области от имени 
Республики Казахстан приносит 
официальные извинения Малыхину 
Эдуарду Викторовичу за причинен-

ный ему моральный вред в связи 
с незаконным привлечением его к 
административной ответственности 
по части 3 статьи 490 КоАП РК в 
связи с отсутствием состава правона-
рушения в том, что он проповедовал 
о вере христианства, Слове Божьем 
на основании библейских учений 
и распространял вероучения рели-
гиозной организации «Свидетели 
Иеговы», и что он был привлечен к 
административной ответственности 
незаконно…».

В постановлении о реабилитации и 
производстве выплат от 11 июля 2022 
года говорится, что постановление 
судьи Карабалыкского районного 
суда Костанайской области Темир-
ханова К.С. от 4 апреля 2017 года о 
признании Малыхина Эдуарда Вик-
торовича  виновным в совершении 
правонарушения, предусмотренного 
частью 3 статьи 490 КоАП РК, отме-
нено как незаконное, а производство 
по делу в отношении Малыхина Э.В. 
прекращено в связи с отсутствием 
состава правонарушения.

Постановление о реабилитации и 
производстве выплат от 11 июля 2022 
года «не может быть обжаловано в 
апелляционном и кассационном по-
рядке, а также на него не может быть 
принесено ходатайство прокурора 
в апелляционном и кассационном 
порядке». Оно вступило в законную 
силу 11 июля 2022 года.

(Жалғасы. Басы 1-бетте)

...Атқарылған жұмыстарда біраз жетістіктерміз 
болғанымен, кемшіліктер мен мақсаттарға жете 
алмаған бағыттар да бар. Жаңа оқу жылында 12 
мектеп үш ауысымда жұмыс жүргізетін болады. 
Сонымен қатар орыс сыныптарында сабақ 
жүргізетін пән мұғалімдерінің  жетіспеушілігі, 
инклюзивті білім беруге байланысты арнайы 
мамандардың тапшылығы сияқты бірқатар 
келелі мәселелерді айта кеткен жөн.  Жаңа 
оқу жылында аталған кемшіліктерді жою 
мақсатында нақты жоспарлы жұмыстар жүзеге 
асырылады.

Қарасай аудандық білім бөлімінің басшысы 
Әсем Жандыбаеваның баяндамасынан кейін 
жарыссөзге жазылғандардың ой-пікірлері ортаға 
салынып, олардың тарапынан біраз ақпараттар 
айтылды.

Осыдан кейін аудан әкімі Жасұлан Естеновке 
сөз берілді. Аудан басшысы алдымен Қарасай 
жұртшылығымен танысып, бұл оның аудандық 
Мәдениет үйінде өткен алғашқы алқалы жи-
ыны екенін айтты. Жасұлан Тоққожаұлы өз 
сөзінде ел Президенті Қ.Тоқаевтың өскелең 
ұрпаққа мән беруді, оларға жол ашуды, жағдай 
жасауды тапсырғанын тілге тиек етіп, аудандағы 
жасөспірімдердің болашағына алаңдаушылық 
білдірді. Өйткені аудан әкімін статистикалық 
мәліметтер қуантпады. Ол деректерге сүйенсек, 
ауданда 2021 жылы кәмелетке толмағандармен 
21 қылмыс тіркелсе, 2022 жылдың 7 айын-
да ол қылмыстар 42-ге жеткен. Одан бөлек 
былтырғы жылы тек бір суицид болса, биыл 1 
суицид және 4 ұмтылу фактісі орын алыпты. 
Осы жағдайларға қатысты Жасұлан Тоққожаұлы 
білім бөліміне талдау жасап, тиісті шаралар 
қабылдау қажеттігін ескертті.

Қарасай ауданының әкімі білім саласында 
жеткен жетістіктер жоқ еместігін алға тартып, 
шешілмей жатқан мәселелерге де көңіл бөлуді 
нақтылап жеткізді. Мәселен, облыстық білім 
басқармасының мәліметіне сәйкес, Қарасай 
ауданы бойынша білім сапасы 63,2 пайызды 
құраса, облыс бойынша бұл көрсеткіш 65 
пайызға тең. Жасұлан Тоққожаұлы бұл облыс 
деңгейінен төмен екенін айтты. 

Қазіргі таңда аудан бойынша үш ауысымда 
оқытатын мектептің саны 12-ге жеткен. Бұл 
бүгінгі көрсеткіш. Алдағы уақытта одан сай-
ын арту қаупі бар. Оны аудан әкімі Жасұлан 
Естенов те ескертіп, Қарасай ауданында, тіпті, 
спортзалы жоқ білім ошақтары бар екеніне 
тоқталды. Сонымен қатар, аудан басшысының 
сөзіне сүйенсек, білім бөліміне тікелей байла-
нысты сұрақтар да шешілмей жатыр. Мысалы, 
10 кітапхананы жабдықтауға бөлінген қаржы әлі 
игерілмепті. Денешынықтыру пәніне спорттық 
жабдықтар сатып алуға қаражат бөлінген, 
бірақ бүгінгі күнге дейін алынбаған. Жасұлан 
Тоққожаұлы осындай шешімін таппай жатқан 
біраз сұрақ жетерлік екенін түсіндіріп, кадр 
мәселесі, оның ішінде орыс сыныптарында 
бастауыш мұғалімдерінің тапшылығын жа-
сырмады. Бұл мәселе болашақта өз шешімін 
табатынына сенім білдірді. 

Сөз соңында аудан әкімі Жасұлан Естенов 
білім жүйесіндегі сапаны бағамдап, сарап-
тай келе, 2022-2023 оқу жылында осы салаға 
жетекшілік ететін аудан әкімінің орынбасарына, 
білім бөліміне, округ әкімдері және мектеп ди-
ректорларына келесі тапсырмаларды орындауды 
тапсырды:

1. Үш ауысымды мектептерді жою бойынша 
нақты ұсыныс берілсін;

2. Барлық білім беру мекемелерінде, меншік 

иелігіне қарамастан, материалдық базаның заман 
талабына сай жаңартылуы қадағалансын;

3. 2022 жылдың соңына дейін «Балалар жылы-
на» байланысты іс-шаралар тоқтаусыз өткізілсін;

4. Оқушыларды әртүрлі олимпиада, жарыстарға 
қатыстырып, озық білім ошақтарының 
тәжірибелерін енгізілуі қажет;

5. Мәдени іс-шараларға және қосымша білім 
беруге қатыстыруға көңіл бөлген жөн;

6. Жыл бойы мектептердегі «Мектепке 
жол» акциясы бойынша жағдайы төмен, жетім 
және ата-аналарының қамқорлығынсыз қалған 
балаларды анықтап, осы аталған отбасыларға 
демеушілік көрсетілсін;

7. Биыл жапсаржайы салына бастаған 
мектептердің құрылыс жұмыстарының аяқталуы 
қатаң қадағалансын;

8. Мектептерде ең өзекті мәселенің бірі – 
кадр мәселесі. Мамандарды қабылдау кезінде 
педагогикалық қабілеттілігіне назар аударған 
жөн;

9.  Білім саласында жүргізіліп жатқан 
реформаларға сәйкес, ұстаздардың кәсіби 
қабілеттілігін арттыру мақсатында, оқыту 
семинарлар, мұғалімдердің білімін жетілдіру 
курстары, сапалы тәжірибе алмасу тұрақты 
ұйымдастырылсын;

10. 2023 жылға дейін 3-6 жастағы балаларды 
мектепке дейінгі тәрбиемен қамту деңгейін өсіру 
қажет;

11. Аудандық Полиция басқармасыме бірлесіп, 
жолдарда балалардың қауіпсіздігін қамтамасыз 
ету бойынша жұмыстар ұйымдастырылсын.

Жиын соңында аудан әкімі Жасұлан Естенов 
бірқатар ұстазға білім беру жолында атқарған 
еңбектерін бағалап, өзі атынан Құрмет грамота 
мен Алғыс хаттарды табыс етті.

Дидар МӘЛІКҰЛЫ.

П од руководством нашего Президента 
Касым-Жомарта Токаева мы про-

должаем строить справедливый Казахстан, 
направляясь по пути реформ и обновления. 
Причем, как заметил Глава государства, он 
только-только начинается. Об этом и о мно-
гих преобразованиях, которые необходимо 
внедрить во все сферы жизнедеятельности 
нашего молодого суверенного государства 
он говорил, обращаясь к народу со своим 
очередным Посланием.

Всем нам предстоит большая работа как 
в экономике, так и в политике. Особый 
акцент был сделан на поддержку малого 
и среднего бизнеса, на развитие сельского 
хозяйства, от которого напрямую зависит 
обеспечение продовольственной безопас-
ности нашей страны. Многое говорилось 
и о нашем будущем – детях и молодежи. 
К примеру, с 1 января 2024 года в рамках 
новой программы «Национальный фонд 
детям» на счета детей в возрасте до 18 лет 
будут поступать определенные средства без 
права досрочного их снятия. Достигнув со-

вершеннолетия, они смогут использовать 
их для приобретения жилья или для полу-
чения образования. Что же касается мо-
лодежи, то предстоит обеспечить работой 
до 100 тысяч юношей и девушек, а также 
помочь им в открытии своего собственного 

бизнеса, в том числе продумав возможности 
льготного кредитования.

Вместе с тем Касым-Жомарт Кемелевич 
сказал о том, что следует повышать право-
вую и финансовую грамотность населения, 
поскольку это поможет защитить его от 
разного рода мошенников.   

Был сделан акцент и на необходимость 
переформатирования деятельности обще-
ственных советов, КСК и ОСИ, что также 
положительно отразится на дальнейшем 
развитии нашего государства.

Предстоят и серьезные политические 
преобразования. Так, уже этой осенью 
состоятся выборы Президента страны, а 
в первом полугодии 2023 года – депутатов 
Мажилиса Парламента РК и маслихатов. 
Всё это позволит нам двигаться, опираясь 
на новую формулу Нового Казахстана: 
«Сильный Президент – влиятельный Пар-
ламент – подотчетное Правительство». 

Жанат ИСАГУЛОВ,
председатель общественного совета 

Карасайского района. 

В своем Послании Президент Ка-
захстана Касым-Жомарт Токаев 

уделил особое внимание развитию от-
ечественного здравоохранения, а также 
поднял вопрос оказания качественной 
медицинской помощи населению, в том 
числе сельчанам. 

Как было отмечено, хотя эта жизненно 
важная отрасль и развивается, всё же 
еще имеется немало проблем. Скажем, 
довольно ощутима разница между ме-
дицинской помощью, оказываемой в 
городах и в сельской местности. Для 
решения данного вопроса в 650 селах 
страны будут построены медицинские, а 
также фельдшерско-акушерские пункты. 
Это позволит обеспечить качественной 
медицинской помощью более одного 
миллиона сельчан. 

Кроме того, планируется преобразо-
вать 32 районные больницы в многопро-
фильные межрайонные. Уже это отраз-

ится на качестве медобслуживания еще 
более четырех миллионов человек. Хотя 
данные новшества потребуют серьезных 

финансовых вложений, думается, они 
вполне себя окупят, поскольку станут 
вкладом в здоровье граждан, в повыше-
ние качества их жизни.   

Сказал Президент и о важности под-
готовки медицинских кадров, для чего 
необходимо создавать соответствующую 
материально-техническую базу. Другой 
важный шаг – открытие многопрофиль-
ных медицинских больниц и клиник не-
посредственно при медицинских вузах, 
что поможет студентам достойно и в пол-
ном объеме проходить практику. Кроме 
того, на 70 % будут увеличены гранты 
для тех, кому предстоит учиться в рези-
дентуре и магистратуре. Что и говорить, 
это реальная поддержка молодых кадров, 
решивших посвятить себя медицине. 

Акайша САРИНА,
заместитель главного врача 

Карасайской многопрофильной 
межрайонной больницы. 

М е м л е к е т  б а с ш ы с ы  Қ а с ы м -
Жомарт Тоқаевтың қатысуымен 

ҚР Парламенті палаталарының бірлескен 
отырысы басталып, Президент Қазақстан 
халқына Жолдауын жариялады.  

А л д ы ң ғ ы  к е з е к т е  П р е з и д е н т 
Конституциялық реформа Жаңа, 
Әділетті Қазақстанды құру жолындағы 
аса маңызды қадам болғандығына 
тоқталып, еліміздегі саяси жаңғыру 
енді экономикалық өзгерістерге ұласуы 
тиіс екендігін түсіндірді. Нақтырақ 

айтқанда, ол еліміздегі шағын және 
орта бизнес өкілдеріне  барынша 
қолдау керектігін жеткізді. Әсіресе, 
Жолдаудағы Мемлекет басшысының  
« А з а м а т  –  б и з н е с  –  м е м л е к е т » 
арасындағы қатынасты түбегейлі 
өзгертеміз деген ұстанымы өте дұрыс 
деп ойлаймын.  Себебі ол ең алды-
мен, бәріне бірдей мүмкіндік беріп, 
әділдік орнатады. Қоғам игілігіне 
арналған қызмет деңгейі жоғары болу-
ына кепілдік береді деген сенімдемін. 

ҚР Президентінің атап өтуінше, 
әлеуметтік жағынан әлсіз топтағы 
азаматтарға кәсіпкерлік ашуға өндіріс 
орындарында еш кедергісіз жұмыс 
істеуіне мейілінше мүмкіндік жасайды. 
Ол үшін Президент жанынан омбудсмен 
тағайындалады. Бұл қадам шағын және 
орта бизнесті одан әрі дамытуға жол 
ашпақ. 

Сонымен қатар ҚР Президенті Жол-
дауында Кәсіпкерлікті жүйелі түрде 
қолдауға арналған тапсырма екі жылдан 
бері орындалмай жатқандықтан, бұл 
жұмыста бәрін басынан бастап реттеу 
керек екендігін басымдылық беріп 
айтты. Мемлекет басшысының бұл 
бастамасы біз сынды кәсіпкерлердің 
жұмысы одан әрі дамып, жандануына 
ықпал етеді деген ойдамын. Жүздеген, 

тіпті мыңдаған заңнамалық құжат пен 
нұсқаулықты қайта-қайта түзете бер-
геннен ештеңе шықпайтынын тілге 
тиек еткен Президент  оның орнына 
ықшам әрі түсінікті жаңа ережелерді 
бекіткен жөн деп санады. Мұндай тәсіл 
2024 жылғы 1 қаңтардан бастап толық 
енгізілетін болады. 

Мемлекет басшысы өз Жолдауында, 
мемлекеттік институттарды дамыту 
үшін нақты бағыттарды айқындап берді. 
Бұл өз кезегінде, халықтың әл-ауқатын 
жақсартуға ықпал етеді деген ойда-
мыз. Осы орайда, бағдарламалардың 
нәтижелері жастарға, әсіресе жұмыссыз 
жастарымызға қолдау көрсетіліп, 
олардың өздерін экономиканың бір 
бөлігі ретінде сезінулеріне мүмкіндік 
берет ініне  сенімдіміз .  Жолдауда 
айқындалған бағыттарды жүзеге асыру 
үшін Үкіметке алда талай істер күтіп 
тұрғанын сезінген жөн. Осыған байла-
нысты халықпен диалог орната отырып, 
проблемаларды бірлесіп шешу, нақты 
нәтижелерге қол жеткізетініне деген 
ойдамын. 

Айгүл ҚҰНАНБАЕВА,
«Eurasion Green Product» ЖШС-нің 

директоры, Қарасай аудандық
мәслихаттың депутаты.

Е л Президенті Қасым-Жомарт Тоқаев  
Қазақстан халқына кезекті Жолдауын 

жариялап, көптің көкейінде жүрген талай 
мәселенің оңды шешілуіне нүкте қойды деп 
ойлаймын. 

Алдымен Қасым-Жомарт Кемелұлы 
«Мемлекет бәріне бірдей мүмкіндік беріп, 
әділдік орнатады» деп елдің сенімін оятып, 
жалпыұлттық референдум саяси жаңғыруға 
ықпал еткенін жеткізді. Одан кейін жаңа 

экономикалық саясаттың басым бағыттарына 
тоқтала отырып, Үкіметтің бүгінгі күнге дейін 
атқарған жұмысын сынға алды. Осылай 
министрліктің атқарған ісін талқылау, жалпақ 
жұртқа олқылықтарын жария ету менің ойым-
ша өте дұрыс.

Президентіміз өз Жолдауында кәсіпкерлік, 
білім, денсаулық сияқты салалардың 
жұмысын жетілдіруді түсіндіре отырып, сот 
жүйесінде орын алатын өзгеріске де айрықша 
тоқталды. Анығын айтқанда, қоғамда заң 
үстемдігі берік орнығып, сот төрелігі әділ 
атқарылуы қажет екенін айтты. Осыған 
байланысты Мемлекет басшысы Қ.Тоқаев 
қазылар қауымын шұғыл түрде қайта іріктеп, 
жаңартып жасақтауды алға тартып, олар 
жоғары білікті, адал, жемқорлықсыз жұмыс 
істеу керектігін ескертті. Бұл өте орынды 
шешім деп есептеймін. Расымен де, қазылар 
тарапы қайтадан жасақталып, солардың 
ішінен тек өз саласын жетік білетіндер, 
сыбайластыққа жақын еместер сұрыпталып 
жатса, әділетті шешімдер көп болары сөзсіз.

Сонымен қатар, Президент Қасым-
Жомарт Тоқаев ең алдымен, барлық 
судьялардың мәртебесін теңестіруді жөн 
деп санайды. Өйткені олар өзінен жоғары 
тұрған әріптестеріне тәуелді болмауы тиіс. 
Осы ретте Президент сот төрағасы лауа-
зымы судья лауазымы болып өзгеретінін 

қадап айтты. Менің ойымша, бұл құптарлық 
шешім. Мұндай өзгерістер жұмыстың жақсы 
жағынан жандануына әкеп соғады деген 
сенімдемін.

Орнықты ойларын жеткізген Прездентіміз 
сот жүйесіндегі өзгерістердің тағы біріне 
тоқталды. Яғни, Сот төрағасы және Сот 
алқасының төрағасы лауазымына үміткерді 
судьялар өздері сайлайтын тәсіл енгізуді 
ұсынды. Одан бөлек Жоғарғы Сот судья-
ларын да сайлау арқылы таңдау тәсілін 
енгізуді тапсырды. Ол үшін Президент 
үміткерлерді баламалы негізде Сенатқа 
ұсынуы қажет. Осылайша аталған салаға 
мықты заңгерлерді тарту үшін материалдық 
жағдай жасалмақ. Мемлекет басшысының 
мұндай ұсынысы сот жүйесінің жаңаша 
бағытта қалыптасуына, әділдік жолының 
жаңғыруына ықпал етеді деп ойлаймын.

Президенттің пәрмені – ел болашағының 
жарқын болуына көрсетер тура жол. 
Айтылған сыннан қорытынды шығарып, 
қоғам алдында жұмысымызды жақсы 
жағынан жетілдіре білсек, мемлекеттің 
экономикасы да, әлеуметі де оң нәтижелі 
болары анық.  

Шалхар ҚОЖАНТАЕВ,
Қарасай әкімшілік құқық бұзушылықтар 

жөніндегі мамандандырылған ауданаралық 
сотының төрағасы.

(Жалғасы. Басы 1,2-беттерде)

Біз қаңтар оқиғасынан сабақ алып, қоғамдық 
қауіпсіздікті едәуір күшейту қажеттігін түсіндік.

Соңғы кезде адам өлтіру, қарақшылық жасау 
сияқты ауыр қылмыстар көбейіп барады. Аса 
қатыгездікпен жасалатын мұндай әрекеттер бүкіл 
қоғамға қатер төндіреді.

Жазаны қатайту, мұндай қылмыс жасағандарды 
шартты түрде мерзімінен бұрын босатуды доғару 
арқылы осы қауіпті үрдістің тамырына балта шабу 
керек.

Отбасылық зорлық-зомбылықты қылмыс са-
натына жатқызу мәселесі қоғамда көптен бері 
талқыланып жүр.

Құқық қорғау органдары бұл ұсыныстың дұрыс 
екеніне күмәнмен қарайды. Себебі, мұндай 
тұрмыстық жағдайларды анықтау оңай емес, 
яғни осындай оқиғаларды тергеп-тексеру қиынға 
соғады.Бұл сөздің де жаны бар. Бірақ, қалай де-
сек те, отбасылық зорлық-зомбылыққа көз жұма 
қарауға болмайды. 

Отбасында ойран салатындар жазаға тартылмаса, 
олар одан бетер басынып кетеді. Ал жапа шеккендер 
мүлдем қорғаусыз қалады. Мұндай әрекеттер үшін 
жазаны күшейтетін кез келді деп санаймын. Зар-
дап шеккен жандар елдің сөзінен немесе біреудің 
қысым жасауынан қорықпауы қажет. Сондықтан, 
полиция қызметкерлері олармен өте мұқият жұмыс 
жүргізіп, тиісті шараларды қолдануы керек.

Синтетикалық есірткі тұтынатындардың көбеюі 
ұлт саулығына зор қауіп төндіруде. Қазіргі аху-
ал өте күрделі, соңғы үш жылда тәркіленген 
«синтетиканың» көлемі  10 есе артқан. Уақыт өткен 
сайын мұндай есірткі арзан әрі қолжетімді бола ба-
стады. Нашақорлар оны әлеуметтік желі мен түрлі 
мессенджер арқылы емін-еркін сатып алып  жатыр.  
Есірткіні, тіпті, үйге әкеп беретіндер бар. Бұл – аса 
қауіпті әрі ауқымды әлеуметтік кесел.

Синтетикалық есірткіні өндіруге және таратуға 
қарсы күрес жалпыұлттық деңгейде жүргізілуге тиіс. 
Сондықтан, Нашақорлықпен және есірткі сауда-
сымен күресудің кешенді жоспарын әзірлеу қажет. 

Интернет және телефон арқылы жасалатын 
алаяқтық әрекеттерге айрықша назар аудару керек.

Құқық қорғау органдары мұндай қатерлерді 
анықтап, қылмыскерлерді құрықтау үшін 

ақпараттық-сараптама жұмысын күшейтуі ке-
рек. Сондай-ақ, азаматтардың құқықтық және 
қаржылық сауатын жүйелі түрде арттырған жөн.

Бюджет қаржысын және жалпыұлттық байлықты 
талан-таражға салатын жемқорлық әрекеттер мен 
оның астыртын жолдарын ұйымдастырушыларды 
іздеуге, түпкі амал-тәсілдерін анықтауға барынша 
күш салу өте маңызды.  

Қылмыстық және Қылмыстық-процестік 
к о д е к с т е р д і  м ұ қ и я т  с а р а л а п ,  о н д а ғ ы 
қолданылмайтын немесе сот төрелігіне кедергі 
келтіретін артық-ауыс нәрсенің бәрінен арылу 
қажет. Тиісті түзетулер енгізілгеннен кейін оларды 
қайта-қайта өзгерте бермеу қажет. 2015 жылдан бері 
Қылмыстық және Қылмыстық-процестік кодек-
стерге 1200-ден астам өзгеріс енгізілген.

Уақытша жағдайларға байланысты немесе 
аясы тар корпоративті мүдделерге бола заңдарды 
өзгертуге жол берілмеуге тиіс.  

Сондықтан, қылмыстық және қылмыстық-
процестік заңнаманы түзету құзыретін Әділет 
министрлігіне беру қажет. Ол үшін мекеменің 
кадрлық әлеуетін нығайтып, заң шығару қызметінің 
сапасын арттыру керек.  

 Құрметті отандастар!
Біз бүгін алдағы реформалардың бағыт-бағдарын 

айқындап алдық. 
Енді мемлекетімізді және қоғамның барлық 

саласын жаңғырта түсуге тиіспіз.
Саяси реформалар «Күшті Президент – ықпалды 

Парламент – есеп беретін Үкімет» формуласы-
мен жүзеге асырылып жатыр. Бұл тұжырым – 
қоғамымыздың мызғымас тұғыры.  

Реформалардың мазмұны жан-жақты толыға 
бермек.

Жалпыұлттық ынтымақты және билік пен 
қоғамның серіктестігін нығайта береміз.

«Халық үніне құлақ асатын мемлекет» қағидасын 
ұстану аса маңызды.  

Біз қоғамға іріткі салуды емес, елді ізгі мақсатқа 
жұмылдыруды ойлауымыз керек. Әділетті 
Қазақстан идеясының түпкі мәні – осы.

Біздің алдымызда айрықша міндет тұр. Бұл – 
еліміздің егемендігін және жеріміздің тұтастығын 
сақтап қалу.

Елдігімізді қорғаудың ең басты жолы – берекелі 

бірлік. Бұдан басқа жол жоқ. Ел бірлігі қашанда ең 
басты құндылық саналған. Қазір оның өзектілігі 
арта түсті.

Халқымыз татулық пен тұрақтылыққа ерекше 
мән берген. Оны бәрінен биік қойған.   Біз дәл 
осы кезде бір жағадан бас, бір жеңнен қол шығара 
білуіміз керек.

 Құрметті Парламент депутаттары!
Қадірлі отандастар!

Мемлекетіміздің болашағына тікелей қатысы бар 
ой-пікірлерімді ортаға салғым келеді.

Қазіргі геосаяси жағдайда біз мемлекеттілігімізді 
біртіндеп нығайтып, реформалар мен жаңару 
бағдарын нық ұстануымыз қажет. 

Барынша мұқият әрекет жасап, еліміздің ұзақ 
мерзімді мүддесіне сай жұмыс жүргізуіміз керек.

Реформалардың қазіргі қарқынын сақтау, саяси 
мәселелердің бәрін кейінге қалдырмай шешу аса 
маңызды. Ол үшін алдағы сайлау кезеңдерін тиімді 
жоспарлау қажет.

Президенттің кезекті сайлауы 2024 жылы, ал 
Парламент сайлауы 2025 жылы өтуге тиіс екенін 
баршаңыз білесіздер.

Жаңа стратегияға сәйкес басты мемлекеттік ин-
ституттарды кешенді түрде қайта жаңғыртуға кірісу 
қажет деп санаймын.

Бұл қадам бізге әр азаматымыздың әл-ауқатын 
арттыру және бүкіл елімізді өркендету жолындағы 
ортақ жұмысты жандандыруға мүмкіндік береді.

Билік өзінің жоспарын қоғамнан жасырын 
ұстайтын саяси дәстүрден арылуымыз керек. 
Сондықтан, мен бүгін алдағы сайлау науқандарының 
кестесін барша халыққа жариялағым келеді.

Мен биылғы күзде кезектен тыс Президент сай-
лауын өткізуді ұсынамын.

Әділетті Қазақстанды құру жолында түбегейлі 
және жан-жақты реформаларды табысты жүзеге 
асыру үшін халықтың жаңа сенім мандаты қажет.

Мен үшін мемлекет мүддесі бәрінен биік. 
Сондықтан мен өкілеттік мерзімімді қысқартуға 
және кезектен тыс Президент сайлауына баруға 
дайынмын. 

Сондай-ақ, мен көп ойланып, Президент 
өкілеттігі мерзімдерінің санын және ұзақтығын 
қайта қарау қажет деген байламға келдім.

Президент мандатын ұзақтығы 7 жылдық бір 

мерзіммен шектеуді ұсынамын. Бірақ, қайта 
сайлануға тыйым салынады.

Бұл бастаманың негізі қандай? Бір жағынан, 7 
жыл – кез-келген ауқымды бағдарламаны жүзеге 
асыру үшін жеткілікті кезең. Екінші жағынан, 
Президент мандатын бір мерзіммен шектеу 
Мемлекет басшысының жалпыұлттық дамудың 
стратегиялық міндеттерін шешуге барынша 
жұмылуын қамтамасыз етеді.

Тіршілік тоқтамайды, жаһандық үдерістер мен 
ел ішіндегі қоғамдық дамудың қарқыны күн өткен 
сайын артып келеді.

Мен ұсынып отырған конституциялық жаңалық 
билікті монополизациялау қаупін айтарлықтай 
азайтады. Дәл осы себепті, мен президентті 
бір мерзімге ғана сайлау нормасын енгізуді 
ұсынып отырмын. Біз билікті жасақтаудың және 
оның қызметін қамтамасыз етудің өркениетті 
қағидаттарын бекітуге тиіспіз.

Жаңа президенттік жүйе саяси тұрақтылықты 
нығайтып, қоғамдық құрылыстың қазақстандық 
үлгісін орнықтырады.  Президентті бір мерзімге ғана 
сайлау нормасын сайлаудан кейін Парламенттің 
қарауына ұсынамын. Парламент оң шешім 
қабылдаса, Отанымызда жаңа саяси дәуір баста-
лады.

Е л і м і з д і  с а я с и  ж а ң ғ ы р т у  ү д е р і с і н д е 
парламентаризмді дамыту ісі айрықша орын алады. 
Жаңарған Ата заңымыз әділ әрі ашық ережелері бар 
саяси жүйенің мүлде жаңа стандарттарын енгізеді.

Саяси партияларды тіркеу рәсімі айтарлықтай 
жеңілдетілді. Парламент пен мәслихаттарды 
партиялық тізім және бір мандатты округ бойынша 
жасақтаудың тың тәсілдері іске қосылады.

Жалпы, конституциялық реформада көзделген 
институционалдық өзгерістің бәрін осы жылдың 
соңына дейін заңмен бекітіп, аяқтау қажет. 

Бұл өзгерістер саяси партиялардың санын 
арттырады, саяси бәсекені күшейтеді, халық 
қалаулыларының жаңа легі пайда болуына септігін 
тигізеді.

Ескі тәсіл бойынша сайланған биліктің өкілді 
органдарының кезектен тыс сайлау науқаны 
арқылы жаңаруы заңдылық.     

Сондықтан, Мәжілістің және барлық деңгейдегі 
мәслихаттардың сайлауын келесі жылдың бірінші 
жартысында өткізуді ұсынамын.

Біз көпшіліктің мүддесін білдіретін депутаттардың 
жаңа құрамын жасақтаймыз. Бұл қадам мәслихаттар 
мен Парламент жұмысының тиімділігін арт-
тырары сөзсіз. Болашақта Үкімет құрамына 
сайлаушылардың басым көпшілігінің дауысын 
алған саяси күштердің ғана емес, Парламенттегі 
басқа да партиялардың өкілдері кіруі мүмкін.

Мұндай тәсіл атқарушы билікке бүкіл қоғамның 
талап-тілегін ескеретін тиімді шешімдер қабылдауға 
мүмкіндік береді.

Сонымен, биыл Президент сайлауы, келесі жылы 
Мәжіліс және мәслихат депутаттарының сайлауы 
өтеді. Содан кейін Үкімет құрамы жасақталады.  

Соның нәтижесінде 2023 жылдың ортасында 
Президент, Парламент, Үкімет сияқты негізгі саяси 
институттардың бәрі қайта жаңғырып, жаңарады.

Біз ашық бәсекелестік орныққан және бәріне тең 
мүмкіндік берілетін Әділетті Қазақстанды құрып 
жатырмыз.

Ауқымды саяси өзгерістерді ашықтық, әділдік 
және өзара сенім арқылы жүзеге асыру аса 
маңызды.  

Жаңа сайлау науқанының мерзімдерін және 
оның ретін елге ашық жариялау шешім қабылдау 
кезіндегі ашықтық қағидатына сай келеді. 

Осы қадамның бәрі біздің «Күшті Президент 
– ықпалды Парламент – есеп беретін Үкімет» 
атты басты формуламызды біртіндеп нақты мән-
мазмұнмен байыта түседі.  

Біздің бүгінгі бастамаларымыз Қазақстанның 
болашағын айқындайды.

Біз күн сайын ескі мен жаңаның, тоқырау мен 
дамудың арасынан таңдау жасаймыз.

Баршаңызды ұлт мүддесі үшін ұйысуға 
шақырамын.

Бәріміз бірлігімізді бекемдей білсек, ешқашан 
әділдіктен аттамасақ, берекелі ел боламыз.

Әділетті Қазақстанды құру ісі енді ғана басталды. 
Алдағы жолдың қиындығы көп. Бұл бағдарымыз 
ешқашан өзгермейді, ішкі және сыртқы ахуал 
қандай болса да жалғаса береді. Қол қусырып 
отыратындар мен қасақана кедергі жасайтындарға 
орын жоқ.  

Біз таңдаған жолымыздан айнымаймыз!
Ендеше, Әділетті Қазақстанды бірге құрайық!
Қасиетті Отанымызды бірге өркендетейік, 

ағайын!

Мемлекет басшысы Қасым-Жомарт Тоқаевтың Қазақстан халқына Жолдауы
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Білім  бөліміне  тікелей 
байланысты  сұрақтар  шешілмей  жатыр
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Қуанышың ұлассын 
қуанышқа

    ОЧС  КАРАСАЙСКОГО  РАЙОНА  ИНФОРМИРУЕТ    

Басылым тiлi: қазақша, орысша, ағылшынша
Язык издания: казахский, русский, английский

Открылась наследственная масса после 
смерти гр. Плиско Михаила Михайловича, 
02.06.1950 г.р., умершего 01.06.2022 года, 
проживавшего по адресу: город Каскелен, 
ул. Наурызбай батыра, дом № 3, квартира 2 
Карасайского района Алматинской области. 
Наследников просим обращаться к нотариу-
су Айнакуловой Карашаш Алтынбековне по 
адресу: Алматинская область, Карасайский 
район, г. Каскелен, ул. Карасай батыра, 33, 
телефон: 8 (727 71) 2-29-33, до 1 декабря 2022 
года.  

Открылась наследственная масса после 
смерти гр. Муха Ростислава Николаевича, 
01.03.1972 г.р., ИИН 720301302429, умершего 
04.08.2022 года, проживавшего по адресу: г. 
Каскелен, ПК СТ «Зезда», ул. Абрикосовая, 
дом № 12 Карасайского района Алматинской 
области. Наследников просим обращаться 
к нотариусу Айнакуловой Карашаш Алтын-
бековне по адресу: Алматинская область, 
Карасайский район, г. Каскелен, ул. Карасай 
батыра, 33, телефон: 8 (727 71) 2-29-33, до 4 
февраля 2023 года.  

Открылась наследственная масса после 
смерти гр. Думанғалиева Мақсата Дулатұлы, 
30.09.2002 г.р., ИИН 020930500141, умер-
шего 15 августа 2022 года, проживавшего 
по адресу: село Айтей,  ПК СТ «Арайлым», 
улица Акан Сері, дом 11 Карасайского района 
Алматинской области. Наследников просим 
обращаться к нотариусу Айнакуловой Кара-
шаш Алтынбековне по адресу: Алматинская 
область, Карасайский район, г. Каскелен, ул. 
Карасай батыра, 33, телефон: 8 (727 71) 2-29-
33, до 15.02.2023 года.  

Открылась наследственная масса после 
смерти гр. Мухамедьярова Ержана Мамбе-
товича, умершего 3 декабря 2012 года. На-
следников просим обращаться к нотариусу 
Акилтаевой Гульнаре Ельтаевне по адресу:               
г. Каскелен, ул. Карасай батыра, 54, кв. 60, теле-
фон: 8 (727 71) 2-28-83, до 3 октября 2022 года.

В связи с открытием наследственного дела 
после смерти Искахова Тайра Кумекбаевича, 
умершего 11.07.2021 года, всех наследников 
просим явиться в нотариальную контору 
Бикитеевой Сауле Кужаевны по адресу: Ал-
матинская область, Карасайский район, г. 
Каскелен, ул. Карасай батыра, 2, офис 100, 
телефон: 8 (727) 371-47-29.

Цена  ложного  вызова Как  подготовиться  к  отопительному  периоду?

    КОНСУЛЬТАЦИИ  СПЕЦИАЛИСТА    

    АКЦИЯ         АРХИВ    

О  порядке  выдачи  ветеринарной  справки

Оқушыларымыз оқуда озат болсын Мекемедегі  іс  жүргізудің  маңыздылығы

В етеринарная справка выдается государ-
ственными ветеринарными организа-

циями, созданными местными исполнитель-
ными органами, а на объектах производства, 
осуществляющих убой животных, переработ-
ку,  реализацию продукции и сырья животного 
происхождения,  – ветеринарным врачом 
подразделения производственного контроля. 

Услугополучатель, осуществляющий пере-
мещение животного, продукции и сырья, 
подает в государственную ветеринарную орга-
низацию, либо посредством портала заявление 
по соответствующей форме. Подтверждением 
принятия заявления на бумажном носителе 
является отметка на его копии о регистрации 
с указанием даты, времени, в том числе часов 
и минут. В случае же обращения через портал 
в «личном кабинете» услугополучателя отобра-
жается статус о принятии запроса для оказания 
государственной услуги, а также уведомление 
с указанием даты и времени получения её 
результата.

При транспортировке рыб и других водных 
животных весом свыше пяти килограммов не-
обходима соответствующая справка о проис-
хождении вылова. При перемещении объектов 
ветеринарно-санитарного контроля и надзора 
(далее – объектов) по территории Республики 
Казахстан, ввезенных из государств-членов 
Евразийского экономического союза и тре-
тьих стран, необходима копия ветеринарного 
документа, или ветеринарный документ, 
оформленный в ИС ЕАСУ, по которому был 
ввезен данный объект.

Специалист в области ветеринарии выдает 
ветеринарную справку, заверенную подписью 
и печатью, либо мотивированный отказ в 
оказании государственной услуги. Делается 
это после ветеринарного осмотра животного, 
продукции или сырья, на основе сведений, 
имеющихся в базе данных по идентифика-
ции сельскохозяйственных животных, или 
выписки из нее, ветеринарного паспорта, а 
также оценки как эпизоотической ситуации 
на момент обращения, так и ветеринарно-са-

нитарного состояния транспортного средства. 
Ветеринарная справка на корма, заверенная 
подписью и печатью, выдается также с учетом 
оценки эпизоотической ситуации.

Ветеринарная справка выдается на живот-
ное, продукцию и сырье животного проис-
хождения и оформляется в день обращения 
услугополучателя. Она действительна только 
на территории Республики Казахстан.

При перемещении объектов, ввезенных из 
государств-членов Евразийского экономи-
ческого союза и третьих стран, в ветеринар-
ной справке также указываются сведения о 
ветеринарном документе, по которому был 
ввезен объект, его дата, номер и страна про-
исхождения товара.

Сведения о выданных ветеринарных справ-
ках, о прибытии перемещаемого объекта в 
пункт назначения вносятся в ИС ЕАСУ в те-
чение одних суток со дня выдачи ветеринарной 
справки, за исключением технических пере-
рывов в связи с проведением ремонтных работ.

Ветеринарная справка, выданная на живот-
ное, продукцию и сырье, действительна до 
пункта назначения, на молоко от животного 
– в течение одного месяца с момента выдачи. 
При изменении эпизоотической ситуации 
ранее выданная ветеринарная справка изы-
мается.

Ветеринарная справка на мясо и мясопро-
дукты (субпродукты) выдается при наличии 
оттиска ветеринарного клейма или штампа. 
На кожевенно-меховое сырье ветеринарная 
справка выдается при наличии ярлыка с ука-
занием индивидуального номера животного.

Основаниями для отказа в оказании данной 
государственной услуги являются:

1) ухудшение эпизоотической ситуации
места происхождения, нахождения, следова-
ния и прибытия объекта по особо опасным и 
заразным болезням животных;

2) подтверждение угрозы безопасности
здоровью животных и человека по результатам 
соответствующего мониторинга;

3) выявление по результатам государствен-

ного ветеринарно-санитарного контроля и 
надзора нарушения требований законодатель-
ства Республики Казахстан в области ветери-
нарии, представляющего угрозу безопасности 
здоровью животных и человека;

4) установление недостоверности докумен-
тов, представленных услугополучателем для 
получения ветеринарной справки, и (или) 
данных, содержащихся в них (отсутствие ин-
дивидуального номера животного);

5) несоответствие животного, продукции и
сырья животного происхождения, транспорт-
ного средства требованиям, предусмотренным 
законодательством;

6) в отношении услугополучателя имеется
вступившее в законную силу решение (при-
говор) суда о запрещении деятельности или 
отдельных видов деятельности, связанных с 
получением ветеринарной справки.

В случае сбоя ИС ЕАСУ, содержащей не-
обходимые сведения для оказания государ-
ственной услуги, государственные ветеринар-
но-санитарные инспекторы или специалисты 
в области ветеринарии в течение одного 
рабочего дня уведомляют оператора информа-
ционно-коммуникационной инфраструктуры 
«электронного правительства».

После проведения работ по устранению 
возникшего сбоя оператор в течение одного 
рабочего дня в произвольной форме состав-
ляет протокол о технической проблеме и 
подписывает его с государственными ветери-
нарно-санитарными инспекторами или спе-
циалистами в области ветеринарии. Они обе-
спечивают внесение данных о стадии оказания 
государственной услуги в информационную 
систему мониторинга. Если же это делается 
посредством государственной информаци-
онной системы разрешений и уведомлений, 
то данные о стадии оказания государственной 
услуги поступают в автоматическом режиме. 

А. КУЛМЕНОВА, 
ветеринарный фельдшер Жамбылского 

сельского округа.

Т елефонные линии «112»
и «101» – первые самые 

важные номера, которые должен 
знать каждый человек. От этого 
зависит не только его собствен-
ная безопасность, но и жизни 
многих других людей. Однако, 
порой, эти важные номера стано-
вятся инструментом для шалости 
и баловства. И пока спасатели 
реагируют на ложные вызовы, 
возможно, в соседнем доме кто-
то погибает от пожара или попал 
в чрезвычайную ситуацию. Увы, 
шутники не отдают себе отчета 
в том, что их розыгрыш может 
стоить кому-то жизни, возможно 
даже их близким или знакомым.

Сотрудники ОЧС Карасайско-
го района выезжают и реагируют 
на любые сообщения, но только 
по факту прибытия к месту вы-
зова можно узнать, какой из них 
был ложным.

Условно ложные вызовы мож-
но разделить на два типа: «оши-
бочный» и «преднамеренный». 
За ошибочным стоят люди, на-
пример, принимающие за пожар 
водяной пар, дым от огневых ра-

бот и всё то, что с определенного 
расстояния может показаться 
задымлением. Такие вызовы хоть 
и являются ложными, но зако-
ном не караются. Люди хорошо 
понимают, что с огнём шутки 
плохи. Они также думают, что 
лучше своевременно позвонить 
на линии «112» или «101», чем 
упустить время и дать неболь-
шому возгоранию превратиться 
в самый настоящий пожар с 
отягчающимися последствиями.

А вот преднамеренный – это 
заведомо ложный вызов специ-
ализированных служб. Он кара-
ется по всей строгости закона. 
При вызове таких служб, как 

ЧС, полиция, скорая помощь 
из хулиганских побуждений, без 
всяких на то причин, гражда-
нин должен быть готов к при-
влечению к административной 
ответственности, а в случае 
сообщения о теракте – даже к 
уголовной.

К слову сказать, с начала те-
кущего года было зарегистри-
ровано 24 ложных вызова, в том 
числе 21 «ошибочный» и 3 «пред-
намеренных». Материалы по ним 
направлены в правоохранитель-
ные органы для привлечения к 
ответственности.

Современные технические 
средства помогают без труда вы-
числить телефонных хулиганов и 
привлечь их к ответственности. 
Вместе с тем не стоит забывать, 
что цена ложного вызова измеря-
ется не только в денежном экви-
валенте. Это, в первую очередь, 
жизни и благополучие людей! 

Управление в кризисных 
ситуациях Департамента 

по чрезвычайным ситуациям 
Алматинской области. 

С наступлением осени начинается 
подготовка к отопительному пе-

риоду. С учетом прошлого отопитель-
ного сезона и опыта предыдущих лет 
отделом по чрезвычайным ситуациям 
Карасайского района предусмотрены 
поэтапные мероприятия, направлен-
ные на снижение рисков возникнове-
ния чрезвычайных ситуаций в жилом 
секторе. 

Одним из приоритетных направ-
лений является посещение домов 
представителей социально уязвимых 
слоев населения, детей-сирот, детей из 
многодетных семей. Подворовые обхо-
ды жилых домов по данной категории 
начались 15 августа 2022 года. В связи 
с этим просим всех жителей и гостей 
района отнестись с пониманием, а 
также принять участие в пожарно-про-
филактической работе.

Чтобы предотвратить возникновение 
пожара, перед началом отопительного 
сезона необходимо проверить исправ-
ность печи и дымохода (ремонт тре-
щин в конструкции печи, проведение 
очистки дымоходов от сажи, смазка 
расколенных стен и трещин), а также 
проверить систему электроснабжения 
(на предмет эксплуатации оголенных 

проводов, обветшалых электровы-
ключателей и розеток, использования 
временных электропроводок).

В период всего отопительного сезона 
необходимо соблюдать доступные для 
выполнения правила:

- установить дымовые трубы из гли-
няного кирпича со стенками толщиной 
не менее 12 см или из жаростойкого 
бетона толщиной не менее 6 см; а вот 
применение асбестоцементных дымо-
ходов и дымоходов из нержавеющей 
стали для печей на угле не допускается;

- зазоры между перекрытиями, сте-
нами, перегородками и разделками 
нужно предусматривать с заполнением 
негорючими материалами;

- размеры разделок печей и дымовых 
каналов следует принимать равными 
50 см (в два кирпича) до конструкций 
зданий из горючих материалов и 38 
см (в полтора кирпича) до стены или 
перегородки из горючих материалов, 
оштукатуренных толщиной не менее 
2,5 см по металлической сетке или 
защищенных металлическим листом 
по асбестовому картону толщиной не 
менее 8 мм;

- отступка (расстояние от наружной 
поверхности печи или дымового канала 

(трубы) до стены или перегородки) 
при открытом типе должна быть 32 
см, а при закрытом – 50 см;

- пол из горючих и трудногорючих 
материалов под топочной дверкой  
необходимо обеспечить металли-
ческим листом размером не менее 
70x50 см;

- расстояние от топочной дверки 
до противоположной стены следует 
принимать не менее 125 см;

- не оставляйте без присмотра 
малолетних детей в помещении, 
где топится печь, не разрешайте им 
растапливать печи самостоятельно;

- для растапливания печи нельзя 
использовать легковоспламеняющи-
еся и горючие жидкости, поскольку 
это может привести к ожогам и воз-
никновению пожара;

- мебель, занавески и другие го-
рючие предметы нельзя располагать 
ближе 0,5 м от топящейся печи.

Выполнение указанных требо-
ваний и правил – залог нашей без-
опасности.

Р. РАИСОВ,
главный специалист ОЧС 

Карасайского района, 
майор гражданской защиты.

Тойыңа сенің,
Келдім ұлым.
Жетелеп мұнда,
Әкелді мені,
Әкеңе деген
Бір сағыныш сезім.

Әкеңмен бірге,
Дос бола жүріп.
Өткізген сол бір,
Сәттерім менің.
Түскенде еске,
Бойымды билеп.
Кетеді әр кез,
Сәбеңе деген
Қимастық сезім.

Ал енді сенің,
Бүгінгі мынау.
Тойыңда айтар,
Ақ тілегім.
Бақытты бол,
Жазылмасын
Өмірдің айдынында жұбың.
Қуанышың ұласып қуанышқа,
Көп болсын ұлың мен қызың.
Көп болса немересі,
Өшірмес
Ұрпақтан ұрпаққа жалғап,
Сәбетқалидың ізін.

Еркін ОМАР,
Боралдай ауылының тұрғыны.

 « Б а у ы р ж а н  М о м ы ш ұ л ы  а т ы н д а ғ ы 
орта мектеп» коммуналдық мемлекеттік 
мекемесінде Қазақстан Республикасының 
2017 жылғы  27 шілдедегі «Білім туралы» 
Заңының 44-бабының 9-тармағына сәйкес 
және Қазақстан Республикасының Білім және 
Ғылым министрлігінің 2017 жылғы 17 шілдедегі 
«Білім беру ұйымдарында Қамқоршылық 
кеңестің жұмысын ұйымдастыру және оны 
сайлау тәртібінің үлгілік қағидаларын бекіту 
туралы» №355 бұйрығына өзгерістер енгізу 
туралы Қазақстан Республикасының Білім 
және Ғылым министрлігінің 2018 жылғы 2 
сәуірдегі №123 бұйрығымен бекітілген «Білім 
беру ұйымдарында қамқоршылық кеңестің 
жұмысын ұйымдастыру және оны сайлау 
тәртібінің үлгілік қағидаларының» 2-тарау 
5-тармағы негізінде «Қамқоршылық кеңесі» 
мүшелері төмендегі құрамда бекітілді.

1. Топашев Әшірақын – кеңес төрағасы
2. Нисупов Марат – кеңес төрағасының

орынбасары
3. Нұрақынов Дидар– кеңес мүшесі 
4. Қуанышева Рита – кеңес мүшесі
5. Саттибаев Мейржан – кеңес мүшесі
6. Емжарова Тоғжан – кеңес мүшесі
7. Абдуллаев Медет – кеңес мүшесі
8. Акышова Венера – кеңес мүшесі
9. Нұрсұлтанова Құттыбала – кеңес мүшесі

«Бауыржан Момышұлы атындағы орта 
мектеп» КММ әкімшілігі

ХАБАРЛАНДЫРУ

ОБЪЯВЛЕНИЕ
ТОО «LineBrewBottlers» в соответствии с 

требованиями статьи 96 ЭК РК сообщает, 
что 14.10.2022 г., в 11.00 ч., по адресу: Ал-
матинская область, Карасайский район, 
Жандосовский сельский округ, село Кай-
рат, трасса Алматы – Ушконыр, земельный 
участок 218, состоятся общественные 
слушания в форме открытого собрания 
по проекту раздела «Охрана окружающей 
среды».

С пакетом проектной документации 
можно ознакомиться на Едином эколо-
гическом портале https://ecoportal.kz/, а 
также на сайте МИО ГУ «УПР и РП по-
Алматинской области». 

Все замечания или предложения прини-
маются в срок не позднее 3 рабочих дней до 
даты проведения общественных слушаний 
на Едином экологическом портале, а также 
по адресу: г. Талдыкорган, ул. Кабанбай 
батыра, 26, МИО ГУ «УПР и РП по Ал-
матинской области», тел. 8 (7282) 329-267. 
Электронный адрес: 329267eco@mail.ru

В случае введения чрезвычайного 
положения и (или) ограничительных 
мероприятий, в том числе карантина, ЧС 

социального, природного и техногенного 
характера,  общественные слушания про-
водятся в онлайн-режиме. 

Активная ссылка будет предоставлена 
на Едином экологическом портале и на 
сайте МИО ГУ «УПР и РП по Алматин-
ской области». 

Ссылка на онлайн-подключение: 
https://us05web.zoom.us/j/3987666527?pwd
=UUx1QlpzVEhLcXdublVQbVludFNBQT09

Идентификатор конференции: 398 
766 6527

Код доступа: 2ZWCrP
Р е к в и з и т ы  и н и ц и а т о р а :  Т О О 

«LineBrewBottlers» располагается в Алма-
тинской области, в Карасайском районе, 
в Жандосовском сельском округе, в селе 
Кайрат, на трассе Алматы – Ушконыр, 
земельный участок 218; тел.: 87076598992.

Реквизиты разработчика:  ТОО 
«EcologyFood», г. Алматы, ул. Сатпаева, 
88 «а»/1,тел.: 87052803338.

Дополнительную информацию мож-
но получить по электронному адресу: 
v.safronova@ecoex.kz или номеру телефона: 
87052803338.

«Line Brew Bottlers» ЖШС ҚР ЭК 
96-бабының талаптарына сәйкес, 
14.10.2022 ж. сағат 11.00-де Алматы 
облысы, Қарасай ауданы, Жандосов 
ауылдық округі, Қайрат ауылы, Алматы 
– Үшқоңыр трассасы, 218 жер учаскесі ме-
кенжайында «Қоршаған ортаны қорғау» 
бөлімі жобасы бойынша ашық жиналыс 
түрінде қоғамдық тыңдау өтетінін ха-
барлайды.

Жобалық құжаттама пакетімен 
бірыңғай экологиялық порталда https://
ecoportal.kz, сондай-ақ «Алматы облысы 
бойынша ӨБ және ТП» ММ ЖАО сайты 
бойынша танысуға болады

Барлық ескертулер мен ұсыныстар 
қоғамдық тыңдаулар өткізілетін күнге 
дейін 3 жұмыс күнінен кешіктірмей 
бірыңғай экологиялық порталда, сондай-
ақ Талдықорған қаласы, Қабанбай батыр 
көшесі, 26 «Алматы облысы бойынша 
КЖБ және ТП» мекенжайы бойынша 
қабылданады, тел.8 (7282)-329-267 Эл. 
мекенжайы: 329267eco@mail.ru

Төтенше жағдай және (немесе) шектеу 
іс-шаралары, оның ішінде карантин, 

әлеуметтік, табиғи және техногендік 
сипаттағы ТЖ енгізілген жағдайда 
қоғамдық тыңдаулар онлайн-режимде 
өткізіледі.

Белсенді сілтеме бірыңғай экологиялық 
порталда және «Алматы облысы бойын-
ша ӨБ және ТП» ММ ЖАО сайтында 
ұсынылатын болады.

Онлайн-қосылымның сілтемесі: https://
us05web.zoom.us/j/3987666527?pwd=UUx1
QlpzVEhLcXdublVQbVludFNBQT09

Конференция ID: 398 766 6527
Қол жеткізу коды: 2ZWCrP
Бастамашының деректемелері : 

«LineBrewBottlers» ЖШС Алматы облы-
сы, Қарасай ауданы, Жандосов ауылдық 
округі, Қайрат ауылы, Алматы – Үшқоңыр 
трассасы, 218 жер учаскесінде орналасқан; 
тел.: 87076598992.

Әзірлеуші деректемелері: «Ecology 
Food» ЖШС Алматы қаласы, Сәтпаев 
көшесі, 88а/1, тел: 87052803338.

Қосымша ақпаратты электрондық 
мекенжай және телефон нөмірі бойынша 
алуға болады: v.safronova@ecoex.kz, тел: 
87052803338.

А л ғ а ш қ ы 
қ о ң ы р а у 

с о ғ ы л ы п , 
балалардың мек-
т е п к е  б а р а т ы н 
сәтіне де куә бо-
лып жатырмыз. 
Жыл сайын бағасы 
шарықтай түсетін оқу құралдары 
мен мектеп формасын сатып 
алуға баршасының қалтасы 
бірдей көтере бермейтіні рас. 
Бұл ретте жыл сайын дәстүрге 
айналған «Мектепке жол» 
республикалық акциясы аталған 
қиыншылықты жеңуге себеп бо-
латынын айта кеткен жөн. 

Қ Р  Б і л і м  ж ә н е  ғ ы л ы м 
министрлігінің тапсырмасы 
бойынша «Қазақстан – 2050» 
Стратегиясында белгіленген 
балалардың өмір сүру сапа-
сын жақсарту жөніндегі жаңа 
әлеуметтік саясатты іске асыру 
мақсатында ағымдағы жылдың 
24 тамызында «Мектепке жол» 
дәстүрлі жалпы республикалық 

акциясы «Атамекен» тарихи-
мәдени орталығында өтті. Бұл іс-
шараның мақсаты – аз қамтылған 
және көпбалалы отбасылардан 
шыққан, жетім балалар мен 
ата-анасының қамқорлығынсыз 
қалған оқушыларға жаңа оқу 
жылына дайындық кезеңінде 
және әлеуметтік себептер бой-
ынша балалардың мектепке 
бармауының алдын алу үшін 
материалдық және басқа да 
көмек көрсету.  Жаңа оқу 
жылының қарсаңындағы игі ба-
стама елімізде дарынды, білімді, 
алғыр, дені сау ұрпақ өсуіне 
ұйытқы болмақ.

Аталмыш іс-шараның ая-
сында «Атамекен» тарихи-
мәдени орталығының атынан 
ауылымыздың үш оқушысына 
сөмкелер мен мектепке қажетті 
құрал-жабдықтар табыс етілді.

Мархабат ЖАНСЕИТОВА,
«Атамекен» тарихи-мәдени 

орталығының бөлім 
меңгерушісі. 

І с  қ а ғ а з д а р д ы ң
қ о ғ а м д а 

қолданылатын саласы 
сан алуан. Адам дүниеге 
келген сәттен бастап 
өмірінің соңына дейін 
бүкіл өмірі құжатпен бай-
ланысты. Олармен жұмыс 
жүргізу қаншалықты 
дұрыс ұйымдастырылса, 
мекеме жұмысының са-
пасы соншалықты ар-
тады. Құжатпен жұмыс 
жүргізу қызметі меке-
ме қызметкерлеріне - 
орындаушыдан мекеме 
басшысына дейін жауапты. Құжаттармен жұмыс 
жүргізетін мекеменің барлық қызметкерлері «Іс 
жүргізу» туралы нұсқаулықты білуі қажет. 

Іс жүргізу дегеніміз - құжаттарды құрастыру, 
оны тіркеу, топтастыру, есепке алу және сақтау 
жұмыстарының жиынтығы. Мекемедегі құжаттар 
негізгі үш топқа бөлінеді: келіп түскен құжаттар 
(кіріс), шығыс құжаттар және ішкі құжаттар. Әрбір 
топтың өзіндік ерекшеліктері болады. Құжаттар 
мемлекеттік немесе мемлекеттік емес ұйымдарға 
келіп түскеннен бастап құжаттар бақылауға койыла-

ды. Құжаттардың орын-
далуын бақылау құжатты 
бақылауға қоюды, орын-
далу барысын реттеуді, 
орындалған құжатты 
б а қ ы л а у д а н  а л у д ы , 
орындалған құжатты 
іске жіберуді, есепке 
алуды, құжаттардың 
орындалуының бары-
сы мен нәтижелерін 
қорытындылау  мен 
талдауды, басшылықты 
қ ұ ж а т т а р д ы ң 
о р ы н д а л у ы н ы ң 
ж а й - к ү й і  т у -

р а л ы  х а б а р д а р  е т у  т ү р л е р і н  қ а м т и д ы . 
Мекеме құжаттарды істерге топтастыруға, 

жүйелеуге және есепке алуға, олардың сақтау 
мерзімдерін айқындауға арналған тұрақты және 
уақытша сақтаудағы істердің тізімдесін жасау үшін 
істер номенклатурасы дайындалады. Істер номен-
клатурасына ұйымда қалыптасатын және ұйымға 
келіп түсетін барлық құжаттар енгізіледі. Мекемедегі 
сақтауға берілген құжаттар, істерді қалыптасыруға 
пайдаланылуы мүмкін. Істерді қалыптастыру 
– орындалған құжаттарды істер номенклатура-

сына және құжаттарды істер ішінде жүйелеуге 
сәйкес істерге топтастыру болып табылады. 

Іс жүргізу процессіндегі тағы бір маңызды саты – 
істерді ресімдеу. Мұқабада істі сипаттау, кітапшалау, 
парақтарды нөмірлеу және куәландыру парақтарын 
жасау істі ресімдеу процессінде жүреді. Мекемедегі 
істер оларды ашқаннан соң және жыл аяқталғаннан 
кейін сақтауға дайындау үшін ресімделуге жатады. 
Істерді құрылымдық бөлімшелерден ұйымның 
архивіне тапсыру құжаттардың іс тізімдемелері бой-
ынша жүзеге асырылады. Істер тізімдемесі тұрақты, 
уақытша сақталатын және жеке құрам бойынша 
құжаттарға жасалады. Іс мұқабасына енгізілген 
мәліметтерге сәйкес істер тізімдемесінің бағандары 
толтырылады. Әрбір істің бөлігіне, тізімдемеге жеке 
реттік нөмерімен енгізіледі.

Мекемедегі іс жүргізу бірнеше күрделі сатылар-
дан тұрады. Мекемеге келіп түскен құжаттарды 
бақылау, істер номенклатурасын жасау, ресімдеу,  
істерді қалыптастыру, істі ресімдеу, және істерді 
құрылымдық бөлімшемелерден ұйымның архивіне 
тапсыру сатылары мекемедегі іс жүргізу процессін 
құрайды.

Гүлайша ТҰРАШБАЕВА 
 Алматы облысының мемлекеттік архивінің 

ведомстволық архивтермен жұмыс жасау және 
жинақтау бөлімінің архивисі.

    ЧЕЛОВЕК И ЗАКОН    

Трудовой договор защищает трудовые права
С огласно подпункту 2 пункта 2

статьи 23 Трудового Кодекса Ре-
спублики Казахстан, при трудоустрой-
стве работодатель обязан заключить с 
работниками трудовой договор.

В соответствии с этим соглаше-
нием работник обязан работать по 
определенным трудовым договорам, 
а работодатель должен предоставить 
работнику договорную работу, своев-
ременно выплатить полную заработ-
ную плату и обеспечить надлежащие 
условия работы. 

Если же работодатель не заключит 
трудовой договор, то в соответствии 
со статьей 86 Кодекса РК об админи-
стративном правонарушении он будет 
нести ответственность в установленном 
законом порядке.

В настоящее время, согласно ст. 23 п. 
2 пп. 27 Трудового кодекса РК, обязан-
ностью работодателя является внедре-
ние электронных трудовых договоров. 
Это позволит обеспечить прозрачность 

трудовых взаимоотношений, а также 
отказаться от бумажных трудовых до-
говоров и  бумажных документов при 
их заключении.

Известно, что в современном обще-
стве существует много конфликтов 
между работодателями и работниками. 
В управление по инспекции труда Ал-
матинской области поступает немало 

жалоб от работников, не имеющих 
трудовых договоров. Хотелось бы на-
помнить, что в связи с отсутствием 
трудового договора права работника 
в части выплаты зарплаты, трудовые 
обязательства и другие обстоятельства 
ему не гарантированы. Поэтому очень 
важно заключать трудовые договора.

При нарушении работодателями 
трудового законодательства РК в части 
несвоевременной выплаты заработ-
ной платы, незаконного увольнения, 
несвоевременного расследования 
несчастных случаев на производстве 
и других рекомендуем обращаться в 
ГУ «Управление по инспекции тру-

да Алматинской области» по адресу: 
040800, город Конаев, ул. Железнодо-
рожная, 25, или по электронной почте: 
almobltrud0822@mail.ru.  

Р. АБДАНБАЕВА, 
государственный инспектор труда 

управления по инспекции труда 
Алматинской области.

Хабарландыру

4 наурыз, 1990 жыл
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Приложение № 6 

Доклад к Разделу «Охрана окружающей среды» 

для ТОО «Line Brew Bottlers» 

Разработка раздела ООС производится, в связи с изменением параметров и количества 

источников выброса, с разрешением на эмиссии № KZ89VDD00100238 от 24.09.2018 года 

и с заключением государственной экологической экспертизы № KZ04VDC00073234 от 

20.09.2018 года.  

Производственная площадка ТОО «Line Brew Bottlers» расположена по адресу: 

Алматинская область, Карасайский район, аульный округ Жандосовский, село Кайрат, 

трасса Алматы Ушконыр, земельный участок 218.  

Производственная площадка ТОО «Line Brew Bottlers» расположена на территории 

площадью 57100,0 м2 (5,71 га), согласно актов на право частной собственности на 

земельный участок № 279528 и № 279527 от 7 августа 2007 года. (кадастровые номера 03-

047-218-218 и 03-047-218-005), в том числе: 

 площадь, занятая строениями и сооружениями – 2836 м2 (0,2836 га);

- административно-бытовой корпус – 797,5 м2; 

- бродильно-лагерный цех – 820,8 м2; 

- разливочный цех со складскими помещениями – 990 м2 

- площадь складских помещений – 227,7 м2;  

 площадь твердого покрытия – 1500 м2 (0,1500 га);

 площадь озеленения – 25000 м2 (2.5 га);

 площадь, не освоенная - 27764 м2 (2,7764).

Основным видом деятельности производственной площадки ТОО «Line Brew 

Bottlers» является выпуск светлого лагерного пива и розлив питьевой воды. 

Электроснабжение, осуществляется от городских электросетей, согласно договору 

№ 8122 от 21 февраля 2018 года с ТОО «Алматыэнергосбыт», Карасайское РОЭС. 

Водоснабжение – централизованное, согласно договору № 1568 на предоставление 

услуг водоснабжения от 11 апреля 2022 года с филиалом «Алатау» РГП на ПХВ 

«Нуринский групповой водопровод».  

Водоотведение – согласно договору № 5526 на предоставление услуг водоотведения 

от 01.01.2018г. с ТОО «Ж Каскелен». 

Газоснабжение – согласно договору № ПГ-005 от 29 августа 2016 года с ТОО 

«Алматыгазсервис-ХОЛДИНГ. 

Вывоз ТБО осуществляется согласно договору №04/22 от 05.01.2022 года с ИП 

«Тазалык-2020». 

При проведении инвентаризации в 2022 году на производственной площадке ТОО 

«Line Brew Bottlers» выявлено 12 источников загрязнения атмосферного воздуха, из них: 

 организованные – 6:

 ист. загр. № 0002 – парогенератор; 

 ист. загр. № 0003 – дизельгенератор; 

 ист. загр. № 0004 – емкость от дизель-генератора; 

 ист. загр. № 0007 – дробилка (шестивальцовая); 

 ист. загр. № 0008 – лаборатория; 

 ист. загр. № 0009 – цех мойки кег бутылок и оборудования CIP ЦКТ и ЛТ, BBT. 

 неорганизованных – 4:

 ист. загр. № 6006 – мастерская; 

 ист. загр. № 6010 – сварочный пост; 

 ист. загр. № 6011 – засыпка солода в бункер-накопитель; 



 ист. загр. № 6012 – холодильные установки; 

 неорганизованных ненормируемых – 2:

 ист. загр. № 6006 – автотранспорт, работающий на промышленной площадке; 

 ист. загр. № 6007 – парковочный карман, работающий на территории 

предприятия. 

При эксплуатации производственной площадки ТОО «Line Brew Bottlers» в 

атмосферный воздух выделяются: 

- загрязняющие вещества 1 класса опасности – бензапирен (0703) – 1; 

- загрязняющие вещества 2 класса опасности – марганец и его соединения (0143),

марганец и его соединения (0143), азота диоксид (0301), азотная кислота (0302), соляная 

кислота (0316), серная кислота (0322), сероводород (0333), фтор (0342), формальдегид 

(1325) – 8;  

- загрязняющие вещества 3 класса опасности – оксиды железа (0123), натрий 

карбонат (0155), азота оксид (0304), углерод (0328), сера диоксид (0330), уксусная кислота 

(1555), взвешенные частицы (2902), пыль зерновая (2937) – 8;  

- загрязняющие вещества 4 класса опасности – углерод оксид (0337), 

дифторхлорметан (0859), этанол (1061), алканы С12-19 (2754) – 4. 

- ориентировочно безопасные уровни воздействия (ОБУВ) – натрий гидроксид 

(0150), ортофосфорная кислота (0348), пыль абразивная (2930) – 3. 

На момент разработки раздела «Охрана окружающей среды» производственная 

площадка ТОО «Line Brew Bottlers» расположена по адресу: Алматинская область, 

Карасайский район, аульный округ Жандосовский, село Кайрат, трасса Алматы Ушконыр, 

земельный участок 218, и граничит:  

- с северной стороны – на расстоянии 2 м от территории предприятия трасса Алматы 

- Шемолган; 

- с южной стороны – земельные участки крестьянского хозяйства; 

- с западной стороны – земельные участки крестьянского хозяйства и на расстоянии 

300 м от территории предприятия жилая зона; 

- с восточной стороны – земельные участки крестьянского хозяйства; 

Ближайшая жилая зона находится в западном направлении на расстоянии 300 м от 

территории предприятия. 

Ближайший поверхностный водоем р. Каскелен расположен с восточной стороны от 

границы промышленной площадки на расстоянии 1,5 км. 

Согласно решению по определению категории объекта, оказывающего негативное 

воздействие на окружающую среду от 19 мая 2022 года ТОО «Line Brew Bottlers» относится 

к объектам III категории. 

Источники промышленной площадки по воздействию на загрязнения атмосферного 

воздуха, не относятся к предприятиям опасности. 

Твердые бытовые отходы по мере образования отгружаются на местный полигон 

согласно заключенному договору.  

При изменении условий (количества или параметров источников выбросов 

загрязняющих веществ) настоящего проекта, должна быть произведена 

корректировка проекта с последующим согласованием в уполномоченных органах. 



№ п/п Замечания и предложения 

участников (Ф.И.О. (при 

наличии) участника, 

должность, наименование 

представляемой организации) 

Ответы на замечания и предложения 

(Ф.И.О. (при наличии) участника, 

должность, наименование 

представляемой организации) 

Примечание 

(снятое 

замечание или 

предложение 

1. Тарыбаев А. – Руководитель 

отдела ГУ «УПР и РП по 

Алматинской области» 

На каком расстоянии 

расположена ближайшая 

жилая зона? 

Ответ (представитель ТОО « Ecology 

Food» Кавелина Е.В.) 

Ближайшая жилая зона 

находится в западном направлении 

на расстоянии 300 м от территории 

предприятия. 

Предложение: 

вопрос снят 

2. Тарыбаев А. – Руководитель 

отдела ГУ «УПР и РП по 

Алматинской области» 

Какая нормативная СЗЗ 

Ответ:  (представитель ТОО « 

Ecology Food» Кавелина Е.В. и 

Нормативная СЗЗ – 100 м 

Предложение: 

вопрос снят 
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